
برنامه دولت برای حمایت از 
بازارسرمایه

بزرگترین استادیوم 
جهان در تهران

مؤسسه نور
 | شنبه  1402/09/11 | شماره : 328| 5000 تومان  ملی شد

روزنامه سراسری 
اقتصادی اجتماعی

MARZEEGHTESAD.IR

معاون درمان وزارت بهداشــت، درمــان و آموزش 
پزشــکی در توضیح اقدامات انجام شــده در زمینه 
رونق گردشگری سلامت، گفت: در دو سال گذشته 
بیشترین مراجعه درمانی گردشــگران سلامت به 
کشــورمان برای دریافت خدمات در حــوزه زنان و 
زایمان، جراحی چشم و ارتوپدی بوده است و پس از 
آن خدماتی همچون جراحی های زیبایی، اورولوژی، 
جراحــی عمومــی و... در ســایر رتبه بندی ها قرار 

می گیرند.
به گزارش ایســنا، دکتر ســعید کریمی با اشاره به 
ظرفیت های درمانی کشور و پذیرش گردشگر سلامت 
و در عین حال تأکید بر لزوم ساماندهی این موضوع، 
گفت: نظام ســلامت، کادر درمان و بیمارستان های 
کشــورمان خدمات خــوب و باکیفیتــی در حوزه 
گردشگری سلامت ارائه می دهند و در واقع گردشگری 
سلامت فرصت خوبی را فراهم می کند که ضمن ارائه 
خدمات درمانی، فرهنگ اصیل اسلامی ایرانی را نیز 
به سایر کشورها عرضه کنیم.دکتر کریمی افزود: در 
حال حاضر ۲۷۷ مرکز درمانی دارای مجوز گردشگری 

سلامت )IPD( در کشور وجود دارد.
وی درخصوص آمار ورود گردشــگران ســلامت به 
کشور، اظهار کرد: در سال ۱۴۰۱ تعداد یک میلیون 
و ۲۳۳ هــزار و ۸۹6 نفر از ۱6۴ ملیــت و در 6 ماهه 
نخست سال جاری نیز 6۰۵ هزار و ۱۲۵ مراجعه کننده 
غیرایرانی از خدمات سلامت محور ما استفاده کرده اند.

به گفته معاون درمان وزارت بهداشت، درمان و آموزش 
پزشکی عمده خدمات در بخش گردشگری سلامت 
به مراجعینی از کشورهای افغانستان، عراق، عمان، 

بحرین، پاکستان، کویت،

بهنام صمدی

277 مرکز درمانی در
 کشور مجوز گردشگری 

سلامت دارند
  یادداشت
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توســعه، تجهیز و تکمیل کریدور شمال-جنوب، بزرگ ترین پروژه ترانزیتی و 
حمل ونقل ایران و روســیه است. کریدور شمال - جنوب دارای سه بخش غربی، 
شرقی و خزری است که بخش های غربی و شرقی که از خاک کشورهای همسایه 

می گذرد، ریلی است و بخش دریایی نیز از سمت خزر می گذرد.
کریدور شــمال - جنوب که در آغاز راه، بین ســه کشور روسیه، ایران و هند 
در ســال ۲۰۰۰ میلادی برای ایجاد گذرگاه حمل و نقل بار مطرح بود، در طول 
سال های بعد، شاهد پیوستن شمار دیگری از کشورها به این مسیر ترانزیتی بود.

آنچه برای این کشــورها در پیوستن به این مسیر ترانزیتی انگیزه بخش بود، 
این بود که مســیرهای متداول برای ارسال کالا از هند به سمت سن پترزبورگ 
روســیه که از کانال ســوئز عبور می کند، حدود ۱۴ هزار و ۵۰۰ کیلومتر طول 
دارد اما کریدور ایران در این مســیر تنها هفت هزار و ۲۰۰ کیلومتر اســت که 
بهره گیری از این ظرفیت، ۴۰ درصد زمان ترانزیت و ۳۰ درصد هزینه های حمل 

و نقل را کاهش می دهد.
این کریدور سه مسیر شامل دو مسیر زمینی و ریلی شرق و غرب دریای خزر 
و نیز مسیر ترکیبی زمینی دریایی؛ روسیه - دریای خزر - ایران را شامل می شود.

با شــروع به کار دولت ســیزدهم، بــرای افزایش توانمندی این مســیر و 
ایجاد زیرســاخت های لجستیکی برای تخلیه و بارگیری در بنادر و توانمندی 
تأسیسات و تجهیزات، اقدامات گسترده ای توسط دولت های ایران و روسیه در 
دست انجام است و هم اکنون مذاکرات درباره افزایش ظرفیت های لجستیکی 
در شمال ایران در حال بررسی است. ساخت راه آهن رشت-آستارا، به عنوان 
بخش پایانی کریدور شــمال-جنوب محــور همکاری های حمل و نقلی ایران 

و روسیه است.

اردیبهشــت ماه ۱۴۰۲ و پس از ســخنرانی رؤسای جمهوری اسلامی ایران و 
فدراسیون روسیه، قرارداد ساخت راه آهن رشت - آستارا به طول ۱6۲ کیلومتر 
به امضا رسید. این خط ریلی، تکمیل کننده خط ریلی مسیر غربی کریدور شمال 
- جنوب است. به گفته مقامات دو کشور، قرارداد این پروژه بعد از امضا در مرحله 
بررســی عملیات اجرایی قرار دارد و قرار است در نهایت تا ماه آینده ساخت راه 

آهن رشت- آستارا با مشارکت ایران و روسیه شروع شود.
تلاش ایران اســتفاده از ظرفیــت حمل و نقل در بخش هــای مختلف برای 
بهره گیری از موقعیت ژئوپلیتیکی خود و تبدیل شدن به یکی از هاب های ترانزیتی 
منطقه است. بر اساس گزارش کشتیرانی، جمهوری اسلامی ایران بزرگترین قدرت 
تجارت دریایی خاورمیانه شــناخته شــد و ایران با دارا بودن ۹۴۲ فروند کشتی 
بزرگتریــن قدرت تجارت دریایی در منطقه خاورمیانه بوده و بیش از یک ســوم 
کشتی های این منطقه را به خود اختصاص داده است. براساس این گزارش ایران 
۳۲ کشتی فله بر، ۳۱ کشتی کانتینری، ۸۳ نفتکش، ۳۹۳ کشتی باری عمومی 

و ۴۰۳ فروند کشتی از انواع دیگر در سال ۲۰۲۲ داشته است.
بر این اســاس، ایران در میان ۱۲ کشــور خاورمیانه بیشــترین تعداد کشتی 
تجاری را در سال ۲۰۲۲ داشته است. اختلاف قدرت ایران با کشور بعدی بیش 
از ۳۰۰ کشــتی بوده اســت. امارات با دارا بودن 6۳6 فروند کشتی در رتبه دوم 
منطقه از این نظر قرار داشته است. تعداد کشتی های ایران به میزان ۳۰6 فروند 
از امارات بیشــتر بوده است. ناوگان کشــتیرانی ایران همچنین بیش از دو برابر 
ناوگان کشــتیرانی عربستان بوده است. سیا تعداد کشتی های عربستان در سال 
۲۰۲۲ را ۴۱۳ فروند اعلام کرده و این کشور را سومین قدرت تجارت دریایی در 

منطقه خاورمیانه معرفی کرده است.

تکمیل کریدور شمال-جنوب در تکمیل کریدور شمال-جنوب در 44 سال سال
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باشگاه خبر
 روز نامه سراسری   سال پنجم  شماره ۳۲۸   شنبه  ۱۱ آذر    ۱۴۰۲
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یکــی از برنامه های جــدی بانک مرکزی در 
دولت سیزدهم ســاماندهی بانک ها و مؤسسات 
ناترازی اســت که سهم بالایی در مشکلات نظام 
بانکــی و اقتصاد ملی دارند. در طول ســال های 
گذشــته برخی از بانک ها و مؤسسات اعتباری با 
انحراف از وظایف اصلی خود به منبع دارایی های 
ســمی و صورت های مالی ناتراز تبدیل شــدند. 
همین ناترازی به صورت مستقیم و غیرمستقیم 
بــا خلق پول و افزایش برداشــت از منابع بانک 
مرکزی، در شــاخص های اعتبــاری و اقتصادی 
تأثیر منفی داشت، برهمین اساس بانک مرکزی 
از سال گذشته ساماندهی این بانک ها و مؤسسات 
را در دســتور کار خود قرار داد و در نخســتین 
اقــدام و اولویت بندی بانک ها و مؤسســاتی که 
مشــکل جدی تری داشــتند، نام سه مؤسسه و 
بانــک در برنامه بانک مرکزی قــرار گرفت. در 
اولین اقدام مؤسسه اعتباری توسعه وارد فرایند 
انحلال و تصفیه شــد و حال در مرحله بعدی با 
اعلام بانــک مرکزی، مؤسســه اعتباری نور که 
دچار ناترازی های پیچیده است با همکاری بانک 
ملی ایران در مســیر ساماندهی قرار گرفت. این 
فرایند به عنوان گامی مهم در راستای حفظ ثبات 
و سلامت نظام بانکی محسوب می شود و همانند 
حجامت شبکه بانکی و خارج کردن دارایی های 

سمی از بدنه آن است.
بنابراین بــا یک برنامه ریــزی دقیق و بدون 
نگران کردن ســپرده گذاران و مــردم، با فراهم 
کردن بسترهای لازم زمینه انتقال تمام دارایی ها 
و ســپرده های مؤسســه نور به بانک ملی ایران 

کلید خورد.
در همین خصوص معاون نظارت بانک مرکزی 
با اشــاره به آغاز اجرای قوانین مربوط به اصلاح 
نظام بانکی تأکید کرد:  ســپرده گذاران مؤسسه 
اعتباری ســابق نور هیچ نگرانی ای در خصوص 
سپرده هایشــان نداشته باشــند و از روز شنبه 
ســپرده مشــتریان این مؤسســه در بانک ملی 

ایران خواهد بود.
فرشــاد محمدپور با حضور در خبر ۱۴ شبکه 
یک سیما با بیان اینکه بانک مرکزی در راستای 
برنامه اصلاح نظام بانکی، سیاســت های نظارتی 
و شفاف ســازی نظام بانکــی اقداماتی را از یک 
سال گذشــته آغاز کرده است،  گفت: رئیس کل 

این بانک در یک سال گذشته بویژه ابتدای سال 
 جاری اعــلام کرد که یکــی از موضوعات مهم 
مدنظر بانک مرکزی اصلاح نظام بانکی است، لذا 
اقداماتی در خصوص برخی مؤسسات اتفاق افتاد.

وی ادامه داد: مؤسســه اعتباری سابق نور از 
روز شــنبه در قالب بانک ملــی فعالیت خواهد 
کرد. سپرده گذاران، سپرده ها، شعب و کارکنان، 
تسهیلات و دارایی های این مؤسسه همگی از روز 

شنبه در ذیل مدیریت بانک ملی است.
معــاون نظارت بانــک مرکزی با اشــاره به 
اینکــه نیاز به اقدامی از ســوی ســپرده گذاران 
مؤسســه اعتباری سابق نور نیست، تصریح کرد: 
تمهیدات این مهم را طی چند ماه گذشــته در 
نظر گرفتیم و جلســات مستمری در این باره در 
بانک مرکــزی، بانک ملی و مؤسســه اعتباری 
سابق نور برگزار شده، از این رو تمام پیش بینی ها 
مشخص شده است و مشتریان، سپرده گذاران و 
تسهیلات گیرندگان اقدام خاصی انجام نمی دهند.

محمدپور از در نظر گرفتن یک دوره  گذار سه 
ماهه خبر داد و گفت: ما دوره  گذار سه ماهه ای را 
پیش بینی کردیم که طی این مدت سپرده گذاران 
همه خدماتی که پیش از این  دریافت می کردند 
و حتی خدمات بیشتر را از طریق همان شعب که 
قبلًا متعلق به مؤسسه اعتباری نور بود پیگیری 
خواهند کرد و پس از این دوره  گذار ســه ماهه، 
مشــتریان مؤسســه اعتباری نور شماره حساب 
بانک ملی خواهند داشــت، اما در دوره  گذار نیز 
این مشــتریان از روز شــنبه مشتری بانک ملی 
ایران به حساب می آیند، لذا شعب همان است و 
تنها تابلوی آن به بانک ملی ایران تغییر می کند.

وی در خصــوص وضعیت کارکنان مؤسســه 
اعتباری نور یادآور شد: کارکنان مؤسسه اعتباری 
نور نیز از روز شــنبه کارکنــان بانک ملی ایران 
هســتند، لذا به هیچ عنوان جــای نگرانی برای 
کارکنان و ســپرده گذاران این مؤسسه اعتباری 
نیست. آرامش و اطمینان خاطر کارکنان و مردم، 
دغدغه ارکان نظام بویژه شخص رئیس کل بانک 
مرکزی است. این امر یک اقدام برد-برد است و 
کارکنان از روز شنبه به یک بانک معتبرتر منتقل 
می شــوند و بانک ملی نیز کمبود منابع انسانی 
را در ارائه خدمات به مردم به واســطه نیروهای 
مؤسسه اعتباری نور جبران می کند، چراکه این 

نیروها عموماً جوان و دارای تجربه کاری میانگین 
۱۲ سال هستند.

 ارائه تمام خدمات بانکی به ســپرده گذاران 
مؤسسه سابق نور

علاوه بر این در روز پنجشنبه بانک مرکزی و 
بانک ملی در اطلاعیه های جداگانه ضمن تشریح 
دوباره فرایند ساماندهی، به تمام سپرده گذاران 
و کارکنان اطمینان دادند که هیچ مشــکلی در 
ادامــه انجام امور بانکی و فعالیت کارکنان وجود 
ندارد. بنابراین سپرده گذاران و تمام ذینفعان این 
مؤسسه می توانند از تاریخ شنبه یازدهم آذرماه 
با مراجعه به شعب ســابق مؤسسه اعتباری نور 
)ذیل مدیریت بانک ملی( از تمام خدمات بانکی 

لازم استفاده کنند.
شــعب و کارکنان شاغل در مؤسسه اعتباری 
نور همانند گذشته مشغول به فعالیت بوده و در 
چهارچوب مصوبات کمیته اصلاح نظام بانکی به 

بانک ملی ایران منتقل می شوند.
ارائــه خدمات بانکی به تمام مشــتریان اعم 
از ســپرده گذاران و تسهیلات گیرندگان مؤسسه 
اعتباری یاد شــده با مدیریــت و راهبری بانک 
ملــی ایــران در چهارچوب ضوابــط و مقررات 
ابلاغــی و طبق روال عــادی قبلی به قوت خود 
ادامه می یابد و مشتریان می توانند خدمات مزبور 
را همانند گذشــته در چهارچــوب قراردادهای 
ســپرده گذاری و تسهیلاتی دریافت کنند. علاوه 
بر آن در چهارچوب مقررات این بانک از خدمات 
گسترده تری که توسط بانک مذکور در حال ارائه 

است، بهره مند می شوند.
بانک ملی مسئولیت سپرده های یک مؤسسه 

اعتباری ناتراز را برعهده گرفت
پس از صدور اطلاعیه انتقال مؤسســه نور به 
بانک ملی، برخی از کاربران شــبکه های مجازی 
ادعا کردند دولت با این اقدام ناترازی مؤسســه 
نــور را به بانک ملی منتقل کرده اســت. این در 
حالی است که از ماه ها پیش تمام اقدامات برای 
شناســایی و تأمین منابع و دارایی های مؤسسه 
نور به اندازه سپرده های آن از سوی بانک مرکزی 
صورت گرفته است. در همین خصوص وزیر امور 
اقتصادی و دارایی اعلام کرد که بانک ملی ایران 
مسئولیت همه سپرده های یک مؤسسه اعتباری 

ناتراز را پذیرفت.

مؤسسه نور، ملی شد

سایر بدهی های 
مؤسسه نور از 
جمله بدهی ناشی 
از اضافه برداشت از 
منابع بانک مرکزی 
در فرایند تسویه 
تعیین تکلیف 
خواهد شد و 
هیچ گونه مسئولیت 
و ضرر و زیانی 
متوجه بانک ملی 
نخواهد بود.

   فیلمبرداری از صفحه نمایش دسکتاپ
 کســانی که در حوزه ســاخت برنامه ها و دوره های آموزشی 
فعالیت دارند یا کسانی که در کنفرانس ها و برنامه های آموزشی 
آنلاین که ازطریق اســکایپ برگزار می شــود حضور می یابند 
گاه نگران هستند که نمی توانند این دوره ها را ضبط کنند. اما 
 Apeaksoft Screen فعالان حوزه نرم افزاری با ارائه نرم افزار

Recorder  به این نیاز پاسخ داده اند.
 شــما می توانید با کمک این نرم افزار فیلمبرداری حرفه ای از 
صفحه دسکتاپ، تماس های تصویری اسکایپ، کنفرانس های 

آنلاین و … را ضبط کنید.
 همچنین می توانید به راحتی ویدئوهــای آنلاین و دوره های 

آموزشی خود را ضبط کرده و سپس آنها را ویرایش کنید.
ویرایش ویدیوی ضبط شــده در این نرم افزار به شــما کمک 
می کند تا باکس های متنی ایجاد کنید یا پیکان های گوناگون 

در محیط فیلمبرداری قرار دهید.
ازسوی دیگر شــما می توانید گیم پلی بازی های خود را ضبط 

کرده و آنها را در شبکه های مجازی منتشر کنید.
 پشــتیبانی از فرمت های رایج صوتی و تصویری از ویژگی های 
فوق العاده نرم افزار به شمار می رود و رابط گرافیکی منحصر به 
فرد آن، به کاربران اجازه می دهد تا به سرعت از محیط دسکتاپ 
خود فیلمبرداری کرده و اقدام به ویرایش و انتشــار آن کنند. 
فیلمبرداری از محیط ویندوز، رابط کاربری و گرافیکی منحصر 
به فرد، فیلمبرداری با کیفیت بالا، ویرایش فایل های ضبط شده 
و پشــتیبانی از فرمت های مختلف از ویژگی های این نرم افزار 
است. این برنامه را می توانید به رایگان از سایت پی سی ورلد به 

آدرس WWW.P30world.com بارگذاری کنید.

     »ارثیه آقاجون« یک بازی جذاب و ساده
این روزهــا بازی های تفننــی ایرانی طرفــداران زیادی بین 
گیمرهای ایرانی پیــدا کرده و یکی از بهتریــن بازی های این 
عرصه »ارثیه آقاجون« اســت. در این بازی شما نقش شبنم را 
برعهده می گیرید که به تازگی پدر خود را از دست داده است. 
چیزی که از پدر به جا مانده، رستورانی است که حالا شبنم باید 

وظیفه مدیریت و افزایش رونق آن را برعهده بگیرد.
مشتری ها به خاطر اسم آقاجون به مغازه می آیند و انتظار همان 

غذای خوشمزه و دستپخت پدر شبنم را دارند.
این بازی بسیار ساده است و بیشتر حول جابه جایی در محیط ها 
و راه انداختن سفارش مشــتریان می گردد. البته این سادگی 
باعث شده افراد بسیاری بتوانند به تجربه این بازی بپردازند و 
نیازی به مهارت در انجام بازی های موبایلی به عنوان پیش نیازی 
برای موفق شدن در بازی ارثیه آقاجون نیست و شما به سادگی 
می توانید در بازی پیشرفت کنید. یکی از نقاط قوت بازی»ارثیه  
آقاجون« وابستگی آن به فرهنگ ایرانی است. این مسأله سبب 
شده بازی از حیث تأثیرگذاری برای مخاطب و ایجاد نوعی حس 
هم ذات پنداری بسیار موفق عمل کند و برای افرادی که دنبال 
یک بازی ساده و سبک برای پر کردن اوقات فراغت خود هستند 

گزینه بسیار مناسبی است.
 از ویژگی های بازی »ارثیه آقاجون« ســادگی، داستانی بودن 
بازی، استفاده مناسب از المان های نشــأت گرفته از فرهنگ 
ایرانی و وجود مراحل مختلف اســت که می توانــد کاربر را به 

خوبی سرگرم کند.
 وجود کاراکترهای ایرانی مختلف و اســتفاده از دیالوگ های 
جذاب هم از دیگر ویژگی های این بازی است که علاقه مندان 
می توانند آن را به رایگان از کافه بازار یا مایکت بارگذاری کنند.

   ایران چند میلیون  گیمر حرفه ای دارد؟
یک شرکت دانش بنیان موفق شد با اتصال خودروها به اینترنت، 
بازی های رایانه ای در قرن جدید بشدت توجه علاقه مندان را به 
خود جلب کرده است به گونه ای که اخیراً وزیر فرهنگ و ارشاد 
اســلامی اعلام کرده آخرین آمار در پیمایش ها نشان می دهد 
۳۴ میلیون ایرانی بازیکن هستند و میانگین سنی آنها هم ۲۳ 
سال اســت. از این تعداد، ۴ میلیون بازیکن حرفه ای داریم که 

هفته ای بیش از ۲۱ ساعت بازی می کنند.
به گزارش روابط عمومی بنیاد ملی بازی های یارانه ای، آخرین 
پیمایش این بنیاد تا انتهای ســال ۱۴۰۰ نشان می دهد از هر 
۱۰۰ ایرانی، ۴۰ نفر بازی دیجیتــال )گیم( انجام می دهند. به 
این ترتیب، در سال ۱۴۰۰ از هر ۱۰۰ مرد، ۴6 نفر و از هر ۱۰۰ 
زن ایرانی ۳۵ نفر بازیکن هستند؛ این در حالی است که در سال 

۱۳۹۸ این تعداد در میان بانوان ۲۹ نفر بود.
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M A R Z E E G H T E S A S D3
      با اسناد عادی و قولنامه ای معامله نکنید

 رئیس سازمان ثبت اسناد و املاک به شایعات فضای مجازی 
در رابطه با طرح »الزام به تنظیم سند رسمی اموال غیرمنقول« 
پاسخ داد.حســن بابایی دیروز در نشست شــورای عالی قوه 
قضائیه، با اشــاره به مطرح بودن طرح »الزام به تنظیم ســند 
رسمی اموال غیرمنقول« در مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
گفت: اخیراً درباره این طرح، مطالبــی خلاف واقع و واهی در 
فضای مجازی و شبکه های اجتماعی مطرح می شود که موجب 
دغدغه و نگرانی مردم شده است.این مقام قضایی خاطرنشان 
کرد: »عدم اعتبار اسناد عادی و قولنامه ای فعلی« و »هشدار به 
مالکان برای تبدیل سریع اسناد عادی به لحاظ عدم اعتبار این 
اســناد با تصویب قانون مذکور« از جمله این مطالب هستند؛ 
صراحتاً اعلام می کنیم که با فرض تصویب و نهایی شدن قانون 
الزام به تنظیم سند رســمی اموال غیرمنقول، فرصت مناسب 
و کافی به دارندگان این اســناد برای تبدیل اسناد عادی اعطا 
خواهد شــد، ضمن آنکه هیچ مقرره ای مبنــی بر بی اعتباری 
فوری و یا ســلب مالکیــت از دارندگان فعلی اســناد عادی و 
قولنامه ای پیش بینی نشده اســت.وی افزود: با عنایت به علم 
قانونگذار مبنی بر اینکه تعداد قابل توجهی از مالکان در شرایط 
کنونی دارای اسناد عادی و قولنامه ای هستند، برای پیشگیری 
از هرگونه تضییع حق و سوءاستفاده احتمالی و جعل در اسناد 
عادی، مالکان این اســناد در صورت تصویب قانــون الزام به 
تنظیم سند رسمی اموال غیرمنقول، مکلف خواهند شد اسناد 
عادی و قولنامه ای را در سامانه های تحت نظارت سازمان ثبت 
اسناد، ثبت کنند. درحال حاضر توصیه ما به مردم عزیز، پرهیز 
از هرگونه معامله با اسناد عادی و قولنامه ای درخصوص اموال 
غیرمنقول است چراکه امروزه عمده دعاوی حقوقی و کیفری 
املاک و اراضی در مراجع قضایی، مربوط به اسناد عادی است 
و امید می رود با تصویب این طرح در مجمع تشخیص مصلحت 
نظام، شــاهد تحول در نظام حقوقی و قضایی در حوزه اسناد 

رسمی باشیم.
فصل جدید تکریم ارباب رجوع در قوه قضائیه

رئیس مرکز آمار و فناوری اطلاعــات قوه قضائیه از راه اندازی 
سامانه »تنظیم« در شهر تهران خبرداد و گفت: این سامانه در 
حال حاضر از طریق نرم افزار »آپ« و پیام رســان های »گپ« 
و »آی گپ« در دســترس اســت و ظرف چند ماه کلیه دفاتر 
خدمات الکترونیک قضایــی به این ســامانه متصل خواهند 
شــد.محمد کاظمی فرد در نشست شــورای عالی قوه قضائیه 
افزود: مردم به کمک این ســامانه می توانند قبل از مراجعه به 
دفتر خدمات الکترونیک قضایی، میزان صف و شــلوغی دفاتر 

مختلف سطح شهر را ببینند و دفتر مناسب را انتخاب کنند.

  سن 80 درصد دانشجومعلمان زیر 20 سال است
وزیر آمــوزش و پرورش گفــت: ۸۰ درصد دانشــجومعلمان 
دانشــگاه فرهنگیان زیر ۲۰ سال هســتند چرا که بتوانند در 
شــکاف نســلی، دانش آموزان را درک کنند.به گزارش ایرنا، 
رضامراد صحرایی در مراسم شــصت و یکمین جایزه البرز در 
هتل ارم افزود: در هر جامعه ای بین یک ونیم تا ســه درصد در 
حوزه های مختلف نخبه وجود دارد و آنها ســرمایه های اصلی 
کشور هستند و به همین دلیل است که سایر کشورها به دنبال 

جذب آنها هستند.
نخبگان بجز مســائل تخصصی خود، باید از مســائل جامعه 
و چگونگی جذب آنها توســط سایر کشــورها آگاه باشند.وی 
افزود: امروز که ما دل مان برای دانش آموزان غزه خون است، 
این موضوع مطرح اســت که به مدت یک مــاه تمام نخبگان 
غیرامریکایی از آنجا خارج شوند. در این صورت آیا این کشور 
چیزی دارد؟ تمام آنچه که در امریکا به دســت آمده محصول 
به خدمت گرفتن نخبگان ســایر کشورهاســت .راهکاری که 
ابرقدرت ها برای جذب نخبگان سایر کشورها به کار می گیرند، 
ناامید کــردن اســت.صحرایی گفت: اینکه اســتکبار تلاش 
می کند به بهانه شــهروند جهانی، هویت ملــی نخبگان را از 
آنها بگیرد، ناظر بر این اســت که در آینــده رقابت تمدن ها 
شکل می گیرد.وی ادامه داد: سند تحول بنیادین بر خلاقیت 
و جست وجو توســط دانش آموزان تأکید دارد ولی ما بشدت 
از آن غفلت کردیــم. به دانش آموزان توصیــه می کنم کتاب 
»فرمول« را بخوانید. این کتاب ۵ قاعده جهانی را بیان می کند. 
به عنوان مثال این موضوع را مطرح می کند که نیوتن از سایر 
فیزیک دانان بزرگ تر نبود اما چه شــد در تاریخ ماندگار شد و 
می گوید که چرا خوارزمی و ســایر بزرگان بــه اندازه بزرگان 

کشورهای غربی در تاریخ مطرح نیستند.

از دغدغه های اصلی کارگران  مســکن یکی 
در ســال های گذشــته تاکنــون بوده اســت، 
بطوری که  تنها ۳۰ درصد ســبد معیشــت آنها 
صرف دیگر کالاها می شــود و ۷۰ درصد دیگر 
به هزینه مســکن اختصــاص می باید. از این رو 
دولت ســیزدهم در قالب اجــرای طرح نهضت 
ملی مســکن، برای رفع دغده مسکن کارگران 
ســاخت ۴۰۰ هزار واحد مسکونی ارزان قیمت 
را در دســتور کار خود قرار داده است. در حال 
حاضر ســاخت بیش از ۲۵ هزار واحد مسکونی 
در کل کشــور برای کارگران آغاز شده که این 
طرح ها با پیشــرفت فیزیکــی بالای ۴۰ درصد 
روبه رو هســتند. دولت سیزدهم برخلاف دولت 
گذشــته که دغدغــه ای برای تأمین مســکن 
کارگران نداشت، با تأکید بر حمایت از معیشت 
و اقتصاد اقشار مختلف به ویژه جامعه کارگران، 
به دنبال ساخت مســکن هایی است که قیمت 
تمام شــده کمتری برای کارگران داشته باشد. 
بر همین اســاس زمین های رایــگان در اختیار 
پیمانکاران و ســازندگان قرار می گیرد تا اقدام 
به ساخت مسکن کنند. ضمن اینکه نظارت هایی 
انجام می شــود تا خانه هایی باکیفیت در اختیار 
این قشــر قرار گیرد. دولت بحث اجرا و نظارت 
بــر نهضت ملی مســکن را برعهــده وزارت راه 
و شهرســازی و شــهرداری ها قرار داده است؛ 
ضمن اینکــه بانک ها نیز با اعطای تســهیلات 
بانکی در حال تخصیص اعتبارات در راســتای 
سرعت بخشــی به طــرح نهضت ملی مســکن 
هستند تا اقشار مختلف جامعه به ویژه کارگرانی 
که فاقد خانه ملکی هستند، به زودی صاحبخانه 
شوند. براســاس قانون ملی مسکن و تفاهم نامه 
مشــترک وزارتخانه هــای تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی و  راه و شهرســازی، ســهم کارگران، 
بازنشستگان و مستمری بگیران ۴۰۰ هزار واحد 
مسکن اســت که در چهار سال به بهره برداری 
می رســد، قرار است که ۲۰۰ هزار آن از سوی 
معاونت تعاون وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
و ۲۰۰ هزار واحد آن مسکن دیگر نیز از سوی 

اتاق تعاون ایران ساخته شود.
در ایــن زمینه ۲۹۳ تعاونی مســکن جهش 
کارگری در ۲۵ استان کشور با ظرفیت احداث 
بیش از ۷۵ هزار واحد مســکونی تشکیل شده 
اســت؛ همچنین قرارگاه ویژه مسکن کارگران 
با هــدف تأمین زمیــن و کاهــش هزینه های 
تمام شده ذیل شــورای سیاست گذاری مسکن 
وزارت تعــاون، کار و رفاه اجتماعی راه اندازی و 

تشکیل شده است.
مشارکت شرکای سه جانبه در ساخت مسکن 

برای کارگران
همچنیــن شــورای عالــی کار، محلی برای 
رســیدگی به مسائل کارگران در حوزه معیشت 
و مســکن است. اعضای این شــورا طبق قانون 
کار، وزیــر تعــاون، کار و رفاه اجتماعی، ســه 
نفــر از نماینــدگان کارفرمایان و ســه نفر از 
نماینــدگان کارگران هســتند کــه وظیفه این 
شــورا، تصمیم گیری و اتخــاذ تدابیر و تدوین 
دســتورالعمل های مربوط به سیاســت های کار 
و اشــتغال، براســاس قانون کار و دیگر موازین 
حقوقی اســت که قابلیت پیگیری دارد. دولت 
ســیزدهم نیز بر رعایت اصل سه جانبه گری در 
نشست های شورای عالی کار تأکید دارد. براین 
اساس طبق جلســات برگزار شده این شورا، با 
تصمیماتــی کــه اعضای شــورای عالی کار در 
نشست گرفتند، مقرر شده است تا کارگروه های 
ویژه ای در حوزه مســکن کارگران ایجاد شــود 
تا موضوع مســکن کارگران با جدیت بیشتری 

شود. پیگیری 
نقــش وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در 

کارگران مسکن 
وزارت تعــاون، کار و رفــاه اجتماعی متولی 
نظارت بر ســاخت مســکن کارگران است؛ در 
همین راســتا ۲۰۰ هزار واحد مسکونی باید از 
سوی معاونت تعاون این وزارتخانه پیگیری شود 
که اکنون ســاخت مسکن از سوی اتحادیه ها و 
پیمانــکاران در حال انجام اســت. در این باره 
نیــز بارها ســیدصولت مرتضوی وزیــر تعاون، 
کار و رفــاه اجتماعی اعلام کرده که »به دنبال 
کمک ویژه به جامعه کارگری در حوزه مســکن 
هســتیم و در جلسه شورای  عالی کار با حضور 
نمایندگان رســمی کارگــران و کارفرمایان به 
دنبال این هســتیم که مســئولان وزارت راه و 
شهرســازی و بانک ها در حوزه مسکن کارگری 
بحــث و گفت وگو کنند تا در بحث یک میلیون 
واحد مســکونی بتوانیم کمک ویژه ای به جامعه 
کارگری کنیم تا مسکن دار شوند که کار بزرگی 
است.« طبق گفته مرتضوی، وزارت تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی به دنبال این اســت تا در حوزه 
مسکن کارگری گام های مؤثری برداشته شود.

ســاخت ســالانه ۱۵۰ هزار واحد مسکونی 
برای کارگران

مقرر شــده اســت که ســاخت ۱۵۰ هزار 
واحد مســکونی ســالانه مورد توجه قرار گیرد. 

طبق اعلام مســئولان وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعــی، تاکنون بیــش از یک  هزار و ۳۰۰ 

واحد از این مسکن ها بهره برداری شده اند.
پیشرفت فیزیکی ۴۵ تا 6۰ درصدی ساخت 

کارگران مسکن 
طبــق اعلام رئیس اتاق تعاون ایران، ســال 
گذشــته در قالــب تفاهمنامه بــا وزارت راه و 
شهرسازی، مقرر شده که ساخت ۲۰۰هزار واحد 
در قالب نهضت ملی مســکن توســط این اتاق 
انجام شود. به گفته »بهمن عبداللهی«، عملیات 
اجرایی ســاخت هفت هزار و 6۷۰ واحد نهضت 
ملی مسکن کارگری در پنج استان سمنان، یزد، 
البرز، سیســتان و بلوچستان و خراسان جنوبی 
آغاز شده اســت که شاهد پیشــرفت فیزیکی 
۴۵ تا 6۰ درصدی آن هســتیم. کارگران برای 
بهره مندی از مسکن کارگری باید ابتدا ثبت نام 
اولیه را در ســامانه نهضت ملی مسکن به اتمام 
برسانند. بعد از آن اطلاعات مربوط به متقاضیان 
در اختیــار معاونــت رفاه ایــن  وزارتخانه قرار 
می گیرد و پــس از آن، دهک بنــدی در قالب 

تعاونی های مسکن صورت می گیرد.
ســاخت خانه ها و شــهرک های مســکونی 

اقتصادی بنگاه های  کارگران در کنار 
ساخت مسکن برای کارگران در اسناد بالادستی 
مورد تأکید قرار گرفته است. بر اساس اصل )۳۱( 
قانون اساســی جمهوری اسلامی ایران »داشتن 
مســکن متناســب با نیاز، حق هر فرد و خانواده 
ایرانی است. دولت موظف است با رعایت اولویت 
برای آنها که نیازمندترند بخصوص روستانشینان 
و کارگران زمینه اجرای این اصل را فراهم کند.« 
همچنین طبق ماده )۴۹( قانون کار »کارفرمایان 
مکلفند با تعاونی های مســکن و در صورت  عدم 
وجود این تعاونی ها مســتقیماً بــا کارگران فاقد 
مســکن جهت تأمین خانه های شخصی مناسب 
همکاری لازم را انجام دهند و همچنین کارفرمایان 
کارگاه های بــزرگ مکلف به احــداث خانه های 
ســازمانی در جوار کارگاه و یا محل مناسب دیگر 

هستند.«
ساخت خانه ها و شــهرک های مسکونی کنار 
بنگاه هــای اقتصادی و کارخانه ها به نفع کارگران 
است چرا که باعث کاهش هزینه های اضافی و بعد 
مسافتی از منزل تا محل کار می شود. بر این اساس 
سهم کارگران از طرح های دولت در مسکن ملی 
مشهود است و بایستی از سوی دولت و کارفرمایان 
به آن توجه شــود تا کارگران، صاحب خانه های 

ارزان قیمت و حمایتی از سوی دولت شوند.

ساخت 25 هزار واحد مسکونی برای کارگران

وزارت تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی 
متولی نظارت بر 
ساخت مسکن 
کارگران است؛ در 
همین راستا 200 
هزار واحد مسکونی 
باید از سوی 
معاونت تعاون این 
وزارتخانه پیگیری 
شود که اکنون 
ساخت مسکن از 
سوی اتحادیه ها و 
پیمانکاران در حال 
انجام است.



باشگاه خبر
 روز نامه سراسری   سال پنجم  شماره ۳۲۸   شنبه  ۱۱ آذر    ۱۴۰۲

M A R Z E E G H T E S A S D 4

درحالی که طی هفته های گذشــته شــاهد 
نوسان در بازارســهام ایران هستیم، کارشناسان 
اعتقاد دارند که این نوسانات در ذات بازار سرمایه 
اســت و با داشــتن نگاه بلندمــدت همواره این 
بازاربازدهی قابل قبولی برای ســهامداران خود 
به همراه داشــته اســت. در همین حال دولت 
ســیزدهم نیز برای از بین بردن آثار ریسک های 
سیاســی در بازاربرنامه مدونی را در دســتورکار 
خود دارد. از ابتدای دولت سیزدهم، برنامه های 
متعددی برای پیش بینــی پذیرکردن اقتصاد و 
بازارسرمایه و همچنین افزایش شفافیت های آن 

اجرایی شده است.
درهمین خصوص وزیراموراقتصادی و دارایی، 
درباره نقش آفرینی دولت و مجلس برای حمایت 
از بازار ســرمایه، مطرح کرد: طی ۲ سال و نیم 
گذشته، سه مصوبه مشخص در بهمن ماه ۱۴۰۰، 
آبان ماه ۱۴۰۱ و در شهریور ماه ۱۴۰۲ به منظور 
حمایت از بازار سرمایه به تصویب رسید و امروز 
هم اولویت اصلی برای حمایت از بازار، رشد تولید 
در کشور اســت. به گفته سیداحسان خاندوزی، 
ایجاد اطمینان خاطر برای سرمایه گذاران کشور 
بویژه صنایع بورســی و همچنین بهبود شرایط 
آنها می تواند سایر زنجیره صنعتی و سهامداران 

میلیونی بورس در کشور را امیدوار کند.
وی گفت: وزارت اقتصاد آمادگی دارد برای هر 
پیشنهادی در رابطه با افزایش پیش بینی پذیری 
فضای رونق اقتصادی و همچنین سودآوری آتی 
شرکت ها را در کانون بودجه ۱۴۰۳  یا در قالب 
مصوبات جداگانه با پیشنهاد سازمان بورس و یا 

سایر نهادها پیگیری کند.
وزیر امــور اقتصادی و دارایــی گفت: ایجاد 
اطمینان خاطر برای سرمایه گذاران کشور بویژه 
صنایع بورســی و همچنین بهبود شــرایط آنها 
می توانــد ســایر زنجیره صنعتی و ســهامداران 

میلیونی بورس در کشور را امیدوار کند.
خاندوزی در گفت و گو بــا پایگاه خبری بازار 
ســرمایه ایران)ســنا(، گفت: یکی از مهمترین 
مجال های بروز و ظهور نقش آفرینی عامه مردم، 
تدبیری اســت که از ســال ها پیش در خصوص 
گســترش مالکیت عمومی شــرکت های ارزنده 
بورســی کشور تحت عنوان سهام عدالت صورت 
گرفتــه تا در حــوزه هیأت مدیره شــرکت های 

اقتصادی کشور مشارکت کنند.
وی با تأکید بر اینکه افراد باید صلاحیت های 

لازم را داشــته باشــند تا کارآمدی شرکت های 
اقتصادی به دلیل مدیریتی دچار خدشــه نشود، 
افزود: شورای عالی بورس پس از جلسات متعدد، 
رایزنی ها و مشورت های بسیار وسیع، مصوبه ای 
مبنی بر برگزاری مجمع عمومی ســهام عدالت 
شــرکت های ســرمایه گذاری اســتانی در سال 
۱۴۰۲، داشــت تا بتوانــد نمایندگی کانون های 
سهام عدالت را در شرکت های بورسی به اصطلاح 
شرکت های ســرمایه پذیر محقق کرده و یکی از 
مهترین جلوه های مشــارکت های میلیونی مردم 
در مهم ترین مسائل اقتصادی کشور و اطلاع آنها 
از چگونگی تصمیمات و سیاست هایی که از سوی 
شرکت ها اتخاذ می شــود و همچنین پاسداشت 

حقوق سهامداران خرد را شاهد باشد.
 اقدامات دولت برای بازگشت اعتماد به بازار 

سرمایه
دولت ســیزدهم در نخستین روزهای آغاز به 
کار خود وعده رونق در بازار سرمایه را به فعالان 
این حوزه داد و در عین حال تأکید کرد که آنچه 
در سال ۹۸ و ۹۹ بورس را به سمت سقوط پیش 
برد، هرگز در این دولت تکرار نخواهد شــد و بر 
این قول نیز تاکنون استوار مانده و نوسانات جزئی 
این بازار بخشی از ذات بورس در همه جای دنیا 

محسوب می شود.
قبل،  برخــلاف دولت  در دولت ســیزدهم 
تصمیمی در حوزه بازار ســرمایه اتخاذ نشــد 
کــه بتوانــد تأثیر منفــی زیادی بــر فعالیت 
شرکت ها، بازار سرمایه و در کل اقتصاد کشور 

باشد. داشته 
دولت سیزدهم در راستای اصلاح ساختارهای 
بازار بورس چندین اقدام عملی و مهم داشــت. 
حمایت دولت ســیزدهم از کاهش التهابات بازار 
سهام، تغییر دامنه نوسان به هفت درصد در سال 
۱۴۰۱، کمک ســازمان بورس و وزارت اقتصاد 
بــرای ســهولت در دریافت وام با وثیقه شــدن 
سبد ســهام، نمایش عمق مظنه قیمت ها، اقدام 
ســازمان بورس با هدف حمایت از ســهامداران 
خرد، الزام شرکت ها برای پرداخت سود سهام از 
طریق سجام، کمک ســازمان بورس و دولت به 
سرمایه گذاران بازار مسکن و ورود دولت سیزدهم 
به صندوق های دارا یکم و پالایشی یکم از جمله 

این اقدامات بود.
همچنیــن دولت در ادامــه اصلاحات خود 
در بــازار ســرمایه و ایجاد تعــادل و اعتماد از 

دســت رفته در بورس، راه اندازی چهار صندوق 
سرمایه گذاری در سال ۱۴۰۱، موفقیت سازمان 
بورس در اجرای پرداخت ســودهای رسوبی به 
حساب شرکت ها، تصمیم درست سازمان بورس 
برای کاهش نوســانات بازار با توقف عرضه های 
اولیه، اعتمادبخشــی به ســهامداران با اجرای 
طرح بیمه ســبد سهام سهامداران خرد، کاهش 
۸۰ درصــدی مالیات بر نقل و انتقال ســهام، 
برگزاری میــز صنعت با هدف حل مشــکلات 
صنایع مختلف، اجرای وعده های داده شــده در 
پرداخت سود ســهام عدالت و ایجاد تحول در 
اقتصاد کشــور با استفاده از ابزار گواهی سپرده 

کالایی در بورس انرژی را عملی کرد.
بورس در ابتدای آغاز به کار دولت سیزدهم 
۷۷۰ نهاد مالی داشــت که بــا برنامه ریزی های 
دولت و ســازمان بورس، این رقم به ۹۵۰ نهاد 
مالی رســیده اســت که همه ایــن موارد برای 
ارتقای کیفیت خدمات به سهامداران و فعالان 

بورس و توسعه نهادهای مالی است.
در همین حال در بخش ســهام عدالت بعد 
از وقفه یک دهه ای در پرداخت ســود و تعیین 
تکلیف این سهام، در سال گذشته سهام عدالت 
ســودی بالغ بر 6۰ هزار میلیارد تومان داشت 
که به هر شــخصی که سهام ۵۰۰ هزار تومانی 
داشــت، یک میلیون و ۳۰۰ هزار ریال سود در 

دو مرحله پرداخت شد.
بــورس در دولت ســیزدهم، در بحث تأمین 
مالی هم رویکرد مثبتی داشت. در سال ۱۴۰۰ 
دولت ۱۸۳ هــزار میلیارد تومان اوراق فروخته 
بــود که این عدد در ســال ۱۴۰۱ کاهش پیدا 
کرد، اما به جای آن بخش خصوصی یعنی اوراق 
شرکتی از ۳۵ هزار میلیارد تومان به ۱۳۵ هزار 

یافت. افزایش  تومان  میلیارد 
در دولت سیزدهم، برای نخستین بار در ایران 
عمق مظنه کل سفارش ها برای کل معامله گران 
انجام شــد و همه سهامداران، چه حقوقی و چه 
حقیقی به صورت رایگان به عمق سفارشات بازار 
دسترسی داشــته و قادر به مشاهده سفارشات 
در ســامانه های برخط بورس هستند. در عین 
حال بورس، دامنه نوســانات را نیز طی دو سال 
گذشــته اصلاح کرد که این مسأله کمک قابل 
توجهی به نقدشــوندگی بازار داشــت و اکنون 
حتــی در روزهای خوب بازار صف های طولانی 

خرید دیده نمی شود.

برنامه دولت برای حمایت از بازارسرمایه

شرکت های سهام 
عدالت در عرصه 
شهرستانی و 
شرکت های 
سرمایه گذاری 
استانی هم باید 
بتوانند سواد مالی 
مردم را ارتقا داده 
و اطلاعات لازم 
برای نحوه مشارکت 
مردم و ایجاد 
انگیزه را در آنان 
توسعه دهند.

   60 هزار واحد به حساب شاخص کل بورس واریز شد
پس از تشدید نوســاناتی که بازار سهام در هفته گذشته تجربه 
کرد و باعث شــد تا کانال دو میلیون واحدی را از دست بدهد، 
هفته جاری هفته خوش یمنی برای سهامداران بوده است. چرا 
که در سه روز کاری ابتدایی هفته شــاخص کل بورس و اغلب 
شاخص های دیگر صعود مداومی داشته تا بخشی از افت شاخص 

کل در روزهای گذشته را جبران کند.
درحالی که درآخرین روز کاری هفته گذشته شاخص کل بورس 
در کانال یک میلیون و ۹۷۰ هزارواحد قرار داشت، در نخستین 
روز هفته، شاخص کل توانســت با کمرنگ شدن ریسک های 
سیستماتیک، بیش از ۲۸ هزار واحد رشد کند و با یک میلیون 
و ۹۹۹ هزارواحد در آستانه کانال دو میلیون واحدی قرارگیرد. 
در روز یکشــنبه دومین روز هفته نیز روند صعودی بازار ادامه 
داشت و دراین روز بیش از ۱۷ هزارواحد به حساب شاخص کل 
بورس واریز شد و بدین ترتیب شــاخص کل توانست با دو روز 
رشد پیاپی کانال از دست رفته دو میلیون واحد را پس بگیرد. 
این درحالی است که در روز گذشته یعنی سومین روز کاری بازار 
نیز این رشد ادامه پیدا کرد و شاخص کل بیش از ۱۴ هزار واحد 
دیگر رشــد کرد و به دو میلیون و ۳۰ هزارواحد رسید. بنابراین 
طی ســه روز نخست هفته جاری، شــاخص کل بورس با رشد 
بیش از سه درصدی همراه شــده است. دراین مدت درمجموع 
شاخص کل 6۰ هزار و ۳۵۸ واحد قد کشیده است.هرچند این 
میزان رشد درمقایســه با زیان برخی از سهامداران و همچنین 
ظرفیت های بالای بازار اندک است، اما همان طور که کارشناسان 
بازار تأکید می کنند، سرمایه گذاران دراین بازار با نگاه میان مدت 
و بلندمدت بیش از نرخ تورم بازدهی کســب خواهند کرد. این 
درحالی است که در شرایط فعلی سایر بازارهای سرمایه گذاری 
نیز وضعیت نامطمئنی دارند به طوری که بازارهای ارز و طلا به 
دلیل نوسانات و دید ریزشی مکان مناسبی برای سرمایه گذاری 
نیست. ازســوی دیگر بازاری مانند مســکن نیز به دلیل رکود 
فعلی و نیز نیاز به ســرمایه هنگفت از دایره انتخاب بسیاری از 
سرمایه گذاران خارج می شود. بنابراین دراین شرایط بازارسرمایه 
وضعیت بهتری دارد. ضمن اینکه بازارپول و سپرده های بانکی 

نیز برای سرمایه گذاران ریسک گریز در دسترس است.
افزایش ۱۴ هزار و ۱۴۳ واحدی شاخص بورس تهران

برپایه ایــن گزارش، شــاخص کل بورس اوراق بهــادار تهران 
روزگذشته با افزایش ۱۴ هزار و ۱۴۳ واحدی همراه شد.شاخص 
کل ۰.۷ درصد نســبت به روز یکشنبه افزایش یافت و به رقم ۲ 

میلیون و ۳۰ هزار و ۸۷۸ واحد رسید.
همچنین شاخص هم وزن با افزایش ۵ هزار و ۹۱۸ واحد به رقم 
6۸۴ هزار و ۸۳۷ واحد رسید.ارزش بازار در بورس تهران به بیش 

از ۷ میلیون و ۵۳ هزار میلیارد تومان رسید.
معامله گران دراین روز بیش از 6.۷ میلیارد سهام و اوراق مالی 
در قالب ۳۲۱ هزار فقره معامله و به ارزش ۴ هزار و ۴۱6 میلیارد 
تومان داد و ستد کردند.اخص کل و شاخص قیمت با معیار وزنی 
ـ ارزشی روز دوشنبه ۰.۷ درصد افزایش یافت. این دو شاخص 
با معیار هموزن ۰.۸۷ درصد افزایش یافتند. شاخص آزاد شناور 
۰.6۸ درصد رشد کرد، شــاخص بازار اول بورس ۰.۸۳ درصد 

افزایش یافت و شاخص بازار دوم بورس ۰.۵6 درصد رشد کرد.
نمادهای پالایش نفت اصفهان، پتروشیمی پردیس، هلدینگ 
نفت و گاز و پتروشــیمی تأمیــن، پالایش نفــت بندرعباس، 
پالایشــگاه تهران، همــراه اول و مپنا به ترتیب بیشــترین اثر 

افزایشی در شاخص بورس را داشتند.
رشد ۱۵۱ واحدی فرابورس

همچنین در فرابورس ایران هم شــاخص کل بــا ۱۵۱ واحد 
افزایش به رقم ۲۴ هزار و ۷۲۱ واحد رســید.ارزش بازار اول و 
دوم فرابورس به بیش از یک میلیون و ۳۸۹هزار میلیارد تومان 
رســید. ارزش بازار پایه فرابورس ۴۱۱ هزار میلیارد تومان شد. 
معامله گران بیش از ۵.۵ میلیارد ســهام و اوراق مالی در قالب 
۱6۲ هزار معامله و به ارزش ۲۳۳ هزار میلیارد تومان داد و ستد 
کردند. البته مطابق روال دوشــنبه ها امروز ۲.۵ میلیارد اوراق 
بدهی بانک مرکزی در قالب ۳۵۵ نوبت معامله و به ارزش ۲۳۰ 
هزار میلیارد تومان در شبکه بانکی بین بانک ها داد و ستد شد 

که صرفاً ارقام آن در معاملات فرابورس نمایش داده می شود.
شاخص کل و شاخص قیمت در فرابورس ۰.6۱ درصد افزایش 
یافت. این دو شــاخص با معیار همــوزن ۱.۱۱ درصد افزایش 
یافتند. شــاخص بازار اول فرابورس ۰.6۵ درصد رشــد کرد. 
شاخص بازار دوم فرابورس ۰.6 درصد رشد کرد. دیروز نمادهای 
آریا ساســول، مالی ســپهرصادرات، مدیریت انرژی امیدتابان 
حور، فولاد هرمزگان، نفت پاسارگاد، بیمه پاسارگاد و پالایش 
نفت لاوان به ترتیب بیشترین اثر افزایشی در شاخص فرابورس 

را داشتند.
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ششمین »نمایشگاه بین المللی واردات چین« 
با حضــور میهمانانی از ۱۴۵ کشــور جهان به 
میزبانی شــهر شــانگهای برگزار شــده است. 
بیــش از ۳ هــزار و ۴۰۰ تاجر غرفه دار و ۳۹۴ 
هزار بازدیدکننده حرفه ای برای حضور در این 
نمایشــگاه ثبت نام کرده اند که نســبت به پنج 
دوره قبلی افزایش چشمگیری را نشان می دهد. 
بیش از ۷۰ شــرکت و ۲۵۰ تاجر ایرانی نیز در 
نمایشــگاه بین المللــی واردات چین )…………( 
حاضرند که ۲۰ برابر بیش از ســال گذشــته و 
بیشتر از تمامی ادوار گذشته است. دکتر محمد 
مخبر معاون اول ریاست جمهوری اسلامی ایران 
نیز به دعوت رســمی نخست وزیر چین در این 
نمایشگاه حاضر شد و ضمن سخنرانی در مراسم 
افتتاحیه و ارائه پیشــنهاداتی در جهت توسعه 
گفت و گوهای  نمایشــگاه،  این  برگزاری  اهداف 
دوجانبه و چندجانبه ای را برای توســعه روابط 
اقتصادی و بازارگشایی برای کالاهای ایرانی در 
چین و سایر کشــورهای حاضر انجام می دهد. 
از مهم تریــن اهداف دکتر مخبر برای حضور در 
این نمایشــگاه می توان به پیگیری مفاد برنامه 
جامع ۲۵ ســاله میان ایران و چین و پیگیری 
موانع و راهکارهای دستیابی به اهداف توافقات 
و قراردادهــای صورت گرفته میان دو کشــور 

اشاره کرد.
برای برگزاری این نمایشگاه، دو هدف اساسی 
از ســوی شــی جین پینگ اعلام شــده است: 
»تعامل بیشــتر با بازارهای جهانی« و »ورود به 
مرحله توســعه باکیفیت در چین«. این رویداد 
به طــور کامل، چندجانبه گرایــی حقیقی را که 
مورد حمایت چین است به نمایش می گذارد و 
تجلی دیدگاه این کشور برای ساخت جامعه ای 
با سرنوشــت و منافع مشــترک برای بشــریت 
محســوب می شود. نمایشگاه بین المللی واردات 
چین، تعهد واقعی تر پکن به گسترش تجارت و 
بازار آزاد در سطح جهان را به نمایش می گذارد 
که برخلاف امریــکا و اروپا، این هدف را نه در 
شــعار بلکه در عمل، تحقق بخشــیده است. به 
CIIE، یک  عبارت دیگر نمایشــگاه بین المللی 
محصــول عمومــی بین المللی اســت که تمام 
جهان در آن ســهیم هســتند و امکان حضور 
همــه کشــورها در آن، برخــلاف تبعیض ها و 
تحریم هایی اســت که برخی اقتصادهای غربی 
برای شــرکت های خصوصی کشورهای مستقل 
جهــان اعمال می کننــد. عمده ترین بخش های 
این نمایشــگاه بین المللی واردات شامل صنایع 
مرتبط با مواد غذایی و محصولات کشــاورزی، 
صنعــت خودرو، هــوش مصنوعــی و فناوری 

اطلاعات، محصولات مصرفی، تجهیزات پزشکی 
و محصــولات درمانــی و بهداشــتی و خدمات 
بازرگانی است. چین یکی از بزرگ ترین بازارهای 
مصرفی دنیا است. واردات سالانه چین در کالاها 
و خدمــات حدود ۲.۵ تریلیون دلار اســت که 
تاریخی برای شــرکت های  امر، فرصتی  همین 
فعال در سراســر جهان را بــرای ورود به بازار 
بزرگ چین فراهم می کنــد. چین، بزرگ ترین 
کشــور واردکننــده نفت خام در جهان اســت 
و ســهم ایران نیــز از صادرات نفــت به چین، 
هم اکنون به ۱.۸ میلیون بشــکه در روز رسیده 
است. همچنین برخلاف تصور عمومی در مورد 
تبادلات کالایی میان دو کشــور ایران و چین، 
بر اســاس آمار منتشر شده از ســوی معاونت 
بررســی های اتاق بازرگانی ایــران، چین اولین 
مقصد صادرات محصولات ایرانی اســت. در این 
نمایشگاه نیز شرکت ها و تجار ایرانی به صورت 
انفرادی یا پاویون در ســه بخــش محصولات 
پتروشــیمی و نفــت و گاز، محصولات غذایی و 

یافته اند. کالاهای مصرفی حضور 
همزمــان با برگزاری این نمایشــگاه، جهان 
در حــال تجربــه تحولاتی اســت که نشــان 
از کشــمکش های پیــش از ایجــاد نظم نوین 
جهانــی دارد. جبهه بندی های جدید سیاســی 
و تحولات ژئوپلیتیکــی چون جنگ اوکراین و 
غزه، تحــولات اقتصادی دنیا پس از همه گیری 
کووید۱۹، افزایش ضریب تأثیر بازیگران جدید 
بین الملل چون شــرکت های چندملیتی،  نظام 
تقویــت ملی گرایــی در کشــورهای مختلف و 
بــه چالش کشــیدن هنجارها و ســازمان های 
بین المللــی و در نهایــت تغییر ســبک زندگی 
مــردم به دلیل تحــولات فناوری هــر یک به 
عرصه ای تعیین کننــده در تعیین این نظم در 
حال شکل گیری تبدیل شده اند. این تحولات بر 
اقتصاد جهانی نیز اثر گذاشــته است و افزایش 
بی ثباتــی و نبود اطمینــان پیش روی اقتصاد، 
کاهش ســرمایه گذاری ناشــی از این تحولات، 
افزایش تــورم، افزایش قیمــت در حامل های 
انــرژی و آشــفتگی بازارهای مالــی جهانی را 
به دنبال داشــته اســت. پیدایــش چالش های 
مشــترک جهانی، همچون منازعات بین المللی 
و تغییرات اقلیمی، لزوم تأمین منابع آب و غذا 
و بهره برداری از نوآوری  ها در تولید محصولات 
کشــاورزی را افزایش داده است. همکاری های 
مشــترک در حوزه صنایع و خدمات وابســته، 
منافعــی چندجانبــه و مشــترک را برای همه 
مــردم جهان به دنبال خواهد داشــت. مواجهه 
بهنگام با این پدیده جهانی و اهتمام جدی برای 

کاهش پدیده های اجتماعی، سیاســی- امنیتی 
و اقتصــادی متعاقب آن، زمینه ســاز هم افزایی 
میــان دولت ها و بهره منــدی ملت ها از کاهش 
خطرات ناشی از آن؛ همچون مهاجرت، بیکاری، 

سوءتغذیه و... خواهد شد.
پیشنهاد محوری معاون اول ریاست جمهوری 
در افتتاحیه نمایشگاه بین المللی واردات چین، 
»بازتعریــف الگــوی تجارت آزاد« بر اســاس 
تحولات گســترده و ســریع جهانی و نیازهای 
ملت های مختلف بدون نادیده انگاشــتن حقوق 
انسانی و بشری آنهاســت. به زعم دکتر مخبر، 
تعریف موجود از تجــارت آزاد جهانی، تاکنون 
نتوانسته است کشورهای جهان را با خود همراه 
ســازد و نیاز به الگوی جدیدی از تجارت آزاد 
جهانــی به منظور تضمین منافع عمومی جامعه 
بشری احساس می شــود. به اشتراک گذاشتن 
فرصت های بازار با بقیه جهان، حمایت از توسعه 
فراگیر رژیــم تجاری چندجانبه بــرای تنظیم 
قوانیــن بین المللــی، حفظ ثبــات زنجیره های 
صنعتی و تأمین جهان، ایجاد شــهرهای مراکز 
الکترونیک و  مصرف بین المللی، توسعه تجارت 
ایجاد سیســتم های لجســتیکی مدرن از جمله 
اقدامات پیشــنهادی در راستای تقویت الگوی 

تجارت جدید جهانی است.
اگرچه نمایشــگاه های مشابهی در کشورهای 
مختلــف جهــان با رویکــرد تقویــت صادرات 
محصولات کشــور برگزارکننده برپا می شــوند، 
اما ابتکار چیــن با محوریت معرفی ظرفیت های 
وســیع و متنوع بازار واردات این کشور می تواند 
اقدامــی در جهــت ترمیم چهــره تجارت چین 
در میــان ملت ها و تجار بین المللی باشــد و این 
ذهنیــت را که چین تنها به صادرات محصولات 
و تولیــدات خود می اندیشــد پــاک کند. اغلب 
کشــور های منطقه و رقبای چین برای همکاری 
با این کشور برنامه ریزی مشخص و دقیقی دارند. 
ایران نیز نباید از این قاعده مستثنی شود. اهمیت 
بازار چین برای ایران طی ســالیان اخیر بســیار 
افزایــش یافتــه و حضور منســجم و حداکثری 
شرکت های ایرانی در این نمایشگاه، اطلاع رسانی 
از ظرفیت های صادراتی ایران را تسهیل می نماید. 
به نظر می رســد با توجه به توافقات پیشــین و 
دعوت اخیر از معاونت اول ریاســت جمهوری و 
بازدیدهای ایشــان از شرکت های چینی مستقر 
در نمایشــگاه، همچنین عــزم ج.ا.ایران و چین 
در اســتمرار و گســترش دامنه روابط در ابعاد 
اقتصادی، اجتماعی، سیاســی و فرهنگی، فصل 
جدیــدی از روابــط میان دولت هــا و ملت های 

دوکشور در حال شکل گیری است.

بازیگری مؤثر در بازتعریف الگوی جهانی تجارت آزاد

پیشنهاد محوری 
معاون اول ریاست 
جمهوری در 
افتتاحیه نمایشگاه 
بین المللی واردات 
چین، »بازتعریف 
الگوی تجارت آزاد« 
بر اساس تحولات 
گسترده و سریع 
جهانی و نیازهای 
ملت های مختلف 
بدون نادیده 
انگاشتن حقوق 
انسانی و بشری 
آنهاست.

     سهم ناچیز »زرشک« در سبد صادراتی
سال هاست که مردم کویرنشین خراســان جنوبی، نان سفره 
خود را به کشت زرشــک پیوند زده و با دســتان پرتوان خود 
بیش از ۹۸ درصد نیاز کشور به این محصول را تأمین می کنند. 
گیاهی اســتراتژیک که علاوه بر تأمین نیــاز داخلی، زمینه 
معرفی تنها تولیدکننده زرشــک بی دانــه در جهان را فراهم 
کرده و قادر است ارزآوری مناســبی را نصیب کشور و استان 
کند. اما نبود بازار فروش مناســب، کاهــش صنایع تبدیلی و 
کمرنگ بودن صادرات در سالهای اخیر، ارزش افزوده چندانی 
را نصیب کشاورزان نکرده و همچنان زرشک استان خراسان 
جنوبی، نقش فعالی در چمدان صادراتی کشور ندارد. اگرچه 
طبق گفته رئیس جهاد کشــاورزی استان خراسان جنوبی به 
»ایران«، امســال نیز همانند سال گذشــته، محصول خوبی 
برداشت شــده و پیش بینی می شود که ۹۸ هزار تن زرشک از 
باغات سراسر استان خراســان جنوبی برداشت شود اما هنوز 
به دلیل عدم معرفی صحیح این گیاه پرفایــده به دنیا، تغییر 
مثبتی در وضعیت صادراتی زرشــک حاصل نشــده و سالانه 
تنها ۴۰۰-۵۰۰ تن از زرشــک بی دانه خراســان جنوبی، به 
کشورهایی نظیر ترکیه، روســیه، امارات متحده عربی، سوئد، 

فرانسه و... صادر می شود.
»مهدی جعفری« رئیس ســازمان جهاد کشاورزی خراسان 
جنوبی به »ایران« می گوید: »ســال گذشته سطح زیرکشت 
زرشک در استان خراسان جنوبی ۱۹ هزار و ۴۸۵  هکتار بود 
که با افزوده شدن نزدیک به ۵ هزار و ۱۱۵ هکتار به این میزان، 
امسال سطح زیر کشت این محصول به ۲۴هزار و 6۰۰ هکتار 
رسیده اســت. شهرستان های قاین با داشــتن ۷ هزار و ۲۱۷ 
هکتار، بیرجند ۵ هزار و ۳۴۲ هکتــار، زیرکوه ۴ هزارو ۷۵۰ 
هکتار، درمیان ۴ هزار و ۱۸۳ هکتار و سربیشه ۲ هزار و ۲۲۱ 
هکتار، بیشترین سطح زیرکشت زرشــک را در سطح استان 
دارند. میزان اندکی از این محصول نیز در ســایر شهرستانها 

نظیر سی سنگان و خوسف و... کاشت و برداشت می شود«.
تولید ۹۸ درصد زرشک بی دانه جهان

وی می افزاید: »در قطب تولید زرشــک بی دانــه جهان، ۳۸ 
هزار خانوار مشــغول بکارند و تقریباً یک سوم جمعیت استان 
خراسان جنوبی از کاشــت و برداشــت این محصول، ارتزاق 
می کنند. امســال وضعیت محصول نســبت به سال گذشته 
تغییری نکرده و میزان ســطح زیرکشت افزوده شده، هنوز به 
بار ننشسته و طی ۳-۴ ســال دیگر به مرحله باردهی خواهد 

رسید«.
»مهدی جعفری« با اشاره به تولید ۹۸ درصد زرشک بی دانه 
جهان در استان خراســان جنوبی، تصریح می کند: »برداشت 
زرشک در استان، از ۱۵ مهرماه آغاز شده و تا اواخر آبان ادامه 
دارد. بخشی از زرشک های برداشــت شده توسط تشکل های 
بخش کشاورزی و به صورت توافقی و بخشی دیگر توسط تجار 
به صورت عمده خریداری شــده و میزانی نیز به صورت تازه 
خوری به بازارهای مصرف مانند تهران، مشــهد و استان های 
دیگر ارسال می شود. بخشی دیگر از این محصول نیز، توسط 
خود کشاورزان در بارگاههای بهداشــتی زرشک، به زرشک 
پفکی، دانه اناری و زیرتالاری تبدیل شــده و به دست مصرف 
کننده می رسد. دلال ها نیز بخشی دیگر از محصول را خریداری 

کرده و پس از فرآوری و خشک کردن به فروش می رسانند«.
حال ناخوش صادرات

آنگونه که این مقام مسئول می گوید: »امسال هر کیلو زرشک 
تازه با قیمتی برابر ۲۵-۳۰ هزار تومان فروخته می شود. اگرچه 
این قیمت خیلی به صرفه نیست اما کشاورزان مجبورند برای 
ارتزاق خود و خانواده شان، زرشک ها را با چنین قیمت پایینی 
به فروش برســانند. عمده مشکلات کشــاورزان این است که 
حجم بالایی از زرشــک در یک بازه زمانی فشرده )۱ماهه( به 
بازار عرضه شده و با افزایش تقاضا و عرضه، قیمت ها نیز کاهش 
محسوسی پیدا می کند. دومین مشکل زرشک کاران، اعطای 

تسهیلات برای ساخت بارگاه بهداشتی زرشک است«.
وی وضعیت صادرات زرشــک به کشــورهای دیگر را خوب 
توصیف نکرده و می گوید: »مشــکل اینجاســت که زرشــک 
تاکنون به کشــورهای دیگر معرفی نشــده و بایــد از طریق 
دســتگاههایی نظیر وزارت امور خارجــه، اتاق های بازرگانی 
و تجار به دنیا معرفی شــود. باید اقداماتی در صادرات زرشک 
به کشورهای دیگر صورت گرفته و با کاهش بار میکروبی این 
محصول، زمینه معرفــی و صادرات آن به کشــورهای دیگر 
فراهم شــود. در همین ارتباط می توان زمینه فعالسازی میز 
فروش زرشک در کشورهای دیگر را فعال کرده و با شرکت در 

نمایشگاه های خارجی، این محصول را به دنیا معرفی کنیم.



باشگاه خبر
 روز نامه سراسری   سال پنجم  شماره ۳۲۸   شنبه  ۱۱ آذر    ۱۴۰۲
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پسر بازیگوش و پردردســری بود. از دو سال 
پیش که به این محله آمدند، هر روز داستان تازه ای 
به پا می کرد و شرارتش، دامن یکی را می گرفت. 
گاهی با موتورسیکلت عمویش، در محله جولان 
می داد و خط و نشان می کشید. بیشتر اوقات هم 
یک تیروکمان در دست داشت و با سنگ ریزه های 
کوچک، پســربچه ها یا گنجشک ها را هدف قرار 
می داد. این نمای کلی و بیرونی از این پسر پرماجرا 
بود اما بار آخری، انگار تاوان همه اشــتباهاتش را 
یکجــا پس داد؛ در همان حادثه تلخی که به کور 

شدن پسر همسایه ختم شد.
خون از گوشــه چشــم »حمید« جاری بود و 
مادرش مضطرب و آشــفته، پسرش را در آغوش 
گرفته و دلداری می داد. تاب ناله های او را نداشت. 
به کمک همسایه ها، بچه را به بیمارستان رساندند. 
به خاطر شدت جراحات وارده بلافاصله به اتاق عمل 
منتقل شــد اما پس از ساعاتی پزشکان تشخیص 
دادند که مداوای چشــم امکان پذیر نیست و باید 

به طور کامل تخلیه شود.
تاریکی از در و دیوار می بارد به روزهای شاد و 
روشن پسر ۱۲ ساله ای که رؤیاهای بزرگی داشت و 
حالا ترک تحصیل کرده و از روشنایی می گریزد...

»پریناز« هم دانش آموز کلاس دوم دبســتان 
بود و تنها ۸ سال داشت که آن حادثه شوم اتفاق 
افتاد. سرش را نزدیک دفترش گرفته بود و تندتند 
تمرین هایش را می نوشــت که ناگهان ضربه ای به 
ســرش خورد و دنیایش سیاه و تیره شد. هرچند 
همکلاسی اش حتی نفهمید که چطور با او برخورد 
کرده اســت اما مداد سیاهی که در دستش  بود، 
بــه روزهای رنگی او رنگ تیرگی کشــید و برای 
تمام عمر، چشم چپش را از دست داد. حالا پس 
از این همه ســال و هزینه زیاد، در چشم او پروتز 
کار گذاشته اند تا زیبایی صورتش خدشه دار نشود؛ 

چشمی که هست اما نیست.
این تصور که فکر کنید فقط تصادف می تواند 
منجر به ضربه به ســر شــود، کاملًا اشتباه است. 
گاهی افراد با شوخی های ساده سبب ضربه به سر 
شخص دیگری می شوند و منظور خاصی ندارند اما 
همین حرکات ساده، سبب بروز ترومای چشمی 
می شود. ساده ترین آسیبی که به دنبال وارد شدن 
ضربه به چشــم ایجاد می شود، معمولاً به صورت 
خونریزی ســطحی است که به آن خونریزی زیر 

ملتهمه گفته می شود. این آسیب احتیاج به درمان 
خاصی ندارد. اما ضربه های متوســط ممکن است 
موجب پارگی قرنیه شود. ضربه های شدیدتر نیز 
می تواند موجب خونریزی داخلی زجاجیه و پارگی 
شبکیه و ایجاد ضایعاتی شود که دید افراد را به طور 

دائمی تهدید کند.
»حامد« هم تجربه غمگینــی از ندیدن با دو 
چشم باز دارد. او ورزشکار بود و به خاطر ضربه به 
سر و صورتش، دچار افت بینایی تا ۵۰ درصد شد. 
اما حالا تمام بینایی او از بین رفته و همه زندگی و 
هدف هایش تحت تأثیر این اتفاق قرار گرفته است.

زمانی که ضربه مستقیم یا غیرمستقیم به سر 
زده می شــود، عصب بینایی درگیر شده و صدمه 
می بیند و این موضوع سبب کاهش بینایی می شود 
و در برخی موارد شخص بینایی خود را به کل از 
دســت می دهد. در این شرایط، درمانی نیز وجود 

نخواهد داشت.
تجربه ســوارکاری برای »ســامان« هم گران 
تمام شــد. آنقدر که وقتی روی زمین پرتاب شد، 
فکر نمی کرد برای آخرین بار اســت که پرتوهای 
پرنور آفتاب را دیده و حالا ســه ســال است که 
خاطره خورشــید در ذهنش رنگ می بازد و محو 
می شود. مرد ورزشکار که شیفته اسب سواری بود 
و آن را بهترین تفریح یا ورزش می دانست، بر اثر 
بی احتیاطی دچار ســانحه شد. پزشکان به علت 
شکستگی کاسه چشم او را تحت درمان قرار دادند 
اما او به همین سادگی بینایی اش را از دست داد.

در آسیب های ورزشی معمولاً احتمال ضربه به 
سر، اطراف چشم، کاسه چشم و کوبیدگی نسوج 
داخل چشم وجود دارد. شکستگی کاسه چشم از 
مهم ترین مشکلاتی است که از ضربه به سر ناشی 
می شــود؛ به طوری که شــخص دید عادی خود 
را از دســت می دهد و دچار دوبینی می شود. اما 
میزان جراحت در این زمینه بسیار متفاوت است. 
در صورتی که به سر و کاسه چشم ضربه بخورد، 
احتمال خونریزی داخل چشم بسیار زیاد است و 
شخص بینایی خود را از دست می دهد و احتمال 

اینکه عصب چشم از دست برود، وجود دارد.
»افســانه« دختر ۱۲ ســاله ای است که ۸ ماه 
قبل، گلوله تفنگ بادی به چشم راستش برخورد 
کرد و دچار کاهش دید تا حد شــمارش انگشتان 
از فاصله یک متری شد؛ هرچند در معاینه ظاهری 

پزشک متخصص، همه چیز طبیعی و سالم به نظر 
می رسد اما سی تی اسکن، قطع عصب بینایی را به 

وسیله گلوله تفنگ بادی نشان می دهد.
او قادر به دیدن نیست...

این زن میانســال هم با چشــمانی گیرا دچار 
عوارض چشــمی دیابت و تأثیر آن بر بینایی اش 
شده اســت. »تهمینه« در اثر افزایش سطح قند 
خون، شبکیه چشمش آسیب دید و به مرحله ای 
رسیده که بینایی را تهدید کند. هر دو چشم تحت 
تأثیر قرار گرفته اند به طوری که باعث خونریزی 
قابل توجه و جدا شدن شبکیه شده است و بازیابی 

بینایی از دست رفته امکان پذیر نیست.
او در پی قند خون بالا، دچار نابینایی شد...

دکتر حمید درفشــی متخصص بیماری های 
چشم از این بیماران می گوید که می توانستند بینا 
باشند و بر اثر ســهل انگاری و بی توجهی، بینایی 
خود را از دست داده اند. او موارد زیادی را می شمرد 
و توصیه های پزشکی در مورد حفظ این عضو مهم 
دارد. این چشم پزشــک تأکید می کند مدیریت و 
کنترل دیابت بسیار مهم است و در مراحل اولیه 
می تواند به جلوگیری از ایجاد مشــکلات بینایی 
کمک کند. در مراحل پیشرفته تر، زمانی که بینایی 
تحت تأثیر قرار گرفته یا در معرض خطر اســت، 
هم می تواند به جلوگیری از بدتر شــدن وضعیت 

کمک کند.
فوق تخصص قرنیه توصیه می کند: در برخی از 
ورزش ها به طور معمول از وســایل محافظ چشم 
اســتفاده می شــود امــا در ورزش هایی همچون 
فوتبال و بســکتبال عینک محافــظ رایج نبوده 
و مورد اســتفاده قرار نمی گیــرد. در ورزش هایی 
که از توپ های کوچک یا وســایل تیز اســتفاده 
می شــود، حتماً باید از عینک محافظ اســتفاده 
کرد. در ورزش اســکی روی آب هم مانند اسکی 
روی برف، استفاده از عینک محافظ در برابر اشعه 
ماوراء بنفش ضروری اســت. عینک های محافظ 
چشــمی از جنس پلی کربنات هستند که نوعی 
پلاســتیک نشکن اســت. یک نکته را همیشه به 
خاطر بسپارید، گاهی ضربه وارد شده به چشم به 
ظاهر هیچ صدمه ای ایجاد نکرده، اما ممکن است 
بعدها عوارض و اثرات خود را نشان دهد. پس لازم 
است هنگام بروز ضربات شدید به چشم یا به سر، 

توسط چشم پزشک معاینه شوید.

مراقب چشم تان باشید

در صورتی که به 
سر و کاسه چشم 
ضربه بخورد، 
احتمال خونریزی 
داخل چشم بسیار 
زیاد است و شخص 
بینایی خود را 
از دست می دهد 
و احتمال اینکه 
عصب چشم از 
دست برود، وجود 
دارد.

  بــــزرگ مثــــل نانـــو
حافظان نانویی محیط زیست

همان طور که اشاره شد ۹۰ شرکت فعال در حوزه نانو در دو سالن 
ملل و خلیج فارس نمایشگاه بین المللی محصولات خود را )نفت 
و انرژی، بهداشت و ســلامت، آب و محیط زیست، کشاورزی و 
بسته بندی، خودرو، رنگ و پوشش، ساختمان، منسوجات و مواد 
پیشــرفته( که همه بر پایه نانو بود به نمایش گذاشته اند. هردو 
سالن مملو از بازدیدکنندگان است و مسئولان شرکت های حاضر 
در نمایشگاه با شور و شــوق محصولات خود را برای آنها توضیح 

می دهند.
در چند غرفه محصولات حامی محیط زیست به نمایش گذاشته 
شده است. یکی از غرفه ها، فیلتری پارچه ای )غبارگیر با فناوری 
نانو( تولید کرده بود که ریزترین مــواد حاصل از صنعتی مانند 
صنعت سیمان را که دارای ذرات ۲ میکرونی است را هم جذب 
می کند تا محیط زیست را آلوده نکند. معمولاً این اندازه از ذرات 
از فیلترهای معمولی عبور می کننــد ولی با فناوری نانو یکی از 
شرکت ها فیلترهای متناســب با ذرات تولید شده از آن صنعت 
تهیه می شــود تا ریزترین ذرات را هم فیلترکند تا وارد محیط 
نشــود. به گفته مژده مددی مدیر بازرگانــی نانو فناوران خاور 
فیلترهای تولیدی نانویی دارای عمر بیشــتر است و استهلاک 
دســتگاه ها را در آن صنعت کاهــش داده و افت فشــار ایجاد 

نمی کند.
به گفته وی با اینکه قیمت تولیدات محصولات نانویی نسبت به 
محصولات معمولی ۱۵ درصد بیشتر است اما به دلیل مزایایی که 
گفته شــد، صاحبان صنایع ترجیح می دهند محصولات نانویی 

استفاده کنند.
مددی برگــزاری نمایشــگاه های این چنینــی را راهی برای 
معرفی تولیدات نانویی به مــردم و صاحبان صنایع عنوان کرد 
و گفت: یکی از دلایلی که مردم و صاحبان صنایع، صنعت نانو 
را می شناســند این اســت که می دانند نانو کیفیت را بالا برده 
است و مردم از نزدیک این افزایش کیفیت را لمس کرده اند و با 
وجود بالاتر بودن قیمت، این دســته از محصولات را خریداری 

می کنند، چون در
بلند مدت به نفع آنها بوده و مقرون به صرفه است.

یکی دیگر از دستگاه هایی که حافظ محیط زیست معرفی شده 
تولید دستگاه تهویه است که با کمک فناوری نانو اجازه نمی دهد 
ذرات و دودی وارد محیط شود و در کل گویی اصلًا دودی تولید 

نشده است.
حامد بنانی فر مدیر تحقیقات و توســعه یکی از شــرکت های 
تولیدکننده دســتگاه تهویه نانویی )پانتا پلاســما( گفت: در 
دستگاه های تهویه معمولی معمولاً ذرات به فیلترها می چسبند 
و افت فشار ایجاد می کنند اما دستگاه تهویه با فیلترهای نانویی 
قوی تر بوده و با باردار کردن ذرات، ذرات به فیلترها می چسبد و 
بیرون نمی رود چون با کمک فناوری نانو، ذراتی مانند دود کلًا 

حذف می شود.
به گفته وی این دســتگاه های تهویه به ســفارش رستوران ها، 
بیمارستان ها، کارخانجات و غیره تولید و تحویل آنها داده می شود 

و از آلودگی محیط جلوگیری می کند.
وی درباره این نمایشگاه هم گفت: این نمایشگاه توانسته ارتباط ما 
را با صنایعی که به چنین دستگاه های تهویه ای نیاز دارند، برقرار 
کند. حتی یکی از کارخانه های معروف تولید لوازم خانگی در کشور 
نیز از این دستگاه ها سفارش داده است، چرا که کارایی مشابه  نمونه 
خارجی آن را دارد و چه بســا کارایی بهتری هم داشته باشد و از 
سوی دیگر اینکه کارخانجات با پول حمل و نقل دستگاه وارداتی 
می توانند یک دستگاه داخلی با همان کیفیت را خریداری کرده 
و از خدمات پس از فروش آن هم استفاده کنند چون محصولات 
خارجی بعد از خراب شدن به دلیل پشتیبانی نشدن خدمات پس 
از فروش معمولاً از رده خارج می شوند و این موضوع ضرر زیادی 
را به شرکت ها، رستوران ها، بیمارســتان ها و کارخانجاتی که از 

دستگاه های وارداتی استفاده می کنند، می زند.
داروهایی با جذب و سازگاری بالا

در این نمایشگاه داروهایی که بر پایه فناوری نانو تهیه و تولید 
شــده بودند، زیاد بود که چندین مورد آن هم در این نمایشگاه 
برای نخستین بار رونمایی شد. اما نانو چه نقشی در تولید دارو 
دارد؟ که نداف نماینده یکی از شرکت های تولیدکننده داروهای 
نانویی )اکسیر نانو سینا( در این باره گفت: با فناوری نانو، جذب 
داروها افزایش می یابد و ســازگاری آن با بدن بیمار هم بیشتر 
است و در زمان کمتری اثرپذیری ایجاد می کند. حتی داروهای 
شــیمی درمانی که با فناوری نانو تولید می شــوند در درمان 
سرطان مؤثرتر هستند و از آنجایی که در داخل تولید می شوند 

ارزان تر از داروهای خارجی وارداتی است.



پرونده  روز
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   آبی ها در نوبت کسر امتیاز؟

در حالی کــه از مدت ها پیــش موضوع رعایت مقــررات نقل و 
انتقالات از سوی مدعیان به چالش کشیده شده، این بار نوبت به 
استقلال رسید که در مورد چند مسأله از فعالیت نقل و انتقالات 
خود مورد ســؤال قرار بگیرد. به گزارش ورزش ســه، یکشنبه 
شب گذشته با حضور ســه عضو کارگروه نقل و انتقالات، جلسه 
حساسی پیرامون بررسی نقل و انتقالات باشگاه استقلال تشکیل 
شــد که این جلســه در نهایت چند خروجی مهم داشت و قرار 
شد که اســتقلال تا فردا دفاعیه خود را ارائه کند. در این جلسه، 
نامه سازمان لیگ مبنی بر تعهد استقلال بر سقف قرارداد ۳۱۰ 
میلیارد تومانی ارائه شد و به نظر، استقلال نیز اعلام کرده که با 
توجه به پرداخت تمام بدهی خارجی، آنهــا اجازه هزینه ۳۲۵ 
میلیارد تومانی )مخصوص دارای مجوز حرفه ای( را داشــتند. با 
این حال استقلال در مورد پنج موضوع باید دفاعیه خود را ارائه 
کند: امضای چند قرارداد داخلی و ارائه نشــده به سازمان لیگ، 
قرارداد و مالیات بلانکو بازیکن خارجی جدیدش، واریزی بیشتر 
به چند بازیکــن و مربی، عدم احتســاب رضایتنامه محمدرضا 
خالدآبادی در مجموع هزینه ها و موضوع احتساب مالیات یامگا 
در بودجه این فصل. نکته مهم اینکه استقلال واریزی یک میلیارد 
و 6۰۰ میلیون تومانی به ســعید مهری را برای پرداخت بدهی 
فصل گذشته محاسبه کرده اما از آن سو سازمان لیگ نیز اعلام 
کرده که این بازیکن برای فصل آینده نمی تواند ۲۰ درصد بیشتر 
از قرارداد نازل کنونی در اســتقلال دریافت کند. از سوی دیگر، 
پرونده قرارداد مهدی هاشمی نسب نیز مورد سؤال قرار گرفت و 
باید دید استقلال در مورد قرارداد او و میزان واریزی چه پاسخی 
خواهد داشت. این در حالی است که شکایت باشگاه آلومینیوم نیز 
به قوت خود باقی است و حتی این موضوع هم در جلسه سازمان 
لیگ مورد اشــاره اجمالی قرار گرفت. با این حال موضوع اصلی 
شاید همان عبور استقلال از سقف قرارداد ۳۱۰ میلیاردی باشد 
که البته این باشگاه معتقد است امکان هزینه تا ۳۲۵ میلیارد را 
داشته است. به هر حال در روزهای بعد از ارائه دفاعیه استقلال 
به این کارگروه، حکم نهایی صادر خواهد شد؛ حکمی که ممکن 
است به همان سرنوشت ســپاهان و پرسپولیس که همان کسر 

امتیاز بود، بینجامد!

   تیم ها محکوم به باخت فنی و کسر امتیاز می شوند
بازیکنــان لیگ برتری بســکتبال همچنان درباره بدحســابی 
باشــگاه ها می گویند و فدراســیون را به دلیل حمایت نکردن از 

بازیکنان زیرسؤال می برند.
قبل از آغاز لیگ برتر مطالبی درباره بدهی تیم های لیگ برتری 
شهرداری گرگان و مس کرمان به بازیکنان منتشر شد و بازیکنان 
تیم های دیگر لیگ برتر هم بعد از این مطالب درباره طلب های 
خود گفتند. البته با توجه به احتمال جریمه و مشــکلات دیگر 

ترجیح دادند که نام آنها مطرح نشده و اصل مطلب گفته شود.
در حالی که همیشه تنها یکی دو تا تیم بودند که تسویه حساب 
کامل بــا بازیکنان خــود نکرده اند اما در فصــل جدید با وجود 
تذکرهایی که در ســازمان لیگ فدراسیون بسکتبال به مدیران 
باشگاه ها داده شده بود ولی بازهم به جز کاله و نفت آبادان سایر 

تیم ها هنوز بدهی زیادی به کادر فنی و تیم هایشان دارند.
البته گفته می شــود تیم شــهرداری گرگان با همه بازیکنانش 
تسویه و تنها بهنام یخچالی، محمد جمشیدی و سجاد پذیرفته 
مبالغ کامل قراردادهایشــان را نگرفته اند. با ایــن حال یکی از 
بازیکنان فعلی قهرمان فصل گذشته لیگ صحبت از این می کند 
که نه تنها تسویه نشــده بلکه ۳۰ درصد مبالغ بازیکنان جدید 
این تیم هم پرداخت نشده است. گویا تیم شهرداری همچنان با 
مشکلات عدیده دو فصل اخیرش روبه روست و به همین زودی ها 
هم پولی به حساب تیم واریز نمی شــود. هر چند گفته می شود 
کادر فنی جدید با مبالغ بالایی قرارداد بسته اند. ذوب آهن، مهرام، 
مس کرمان، مس رفســنجان و... هنوز بدهکارند و برخی از این 
باشگاه ها همانند ذوب آهن و مهرام پاسخ بازیکنان را نمی دهند!

شنیده ها و صحبت های درگوشی از فدراسیون هم می رسد که 
سازمان لیگ قرار است نامه ای به باشگاه ها زده و آخرین تهدید 
را به آنها اعلام کند که در صورت عدم پرداختی ها شامل جریمه 
می شوند که می تواند محرومیت از بازی های خانگی، باخت فنی و 
کسر امتیاز باشد. البته دست اندرکاران این سازمان هم می گویند 
اگر بخواهیم همانند تذکر اول تیم ها را از لیگ حذف کنیم باید 
به جز دو تا تیم بقیه انصراف بدهند.او پیشنهاد می کند که بهتر 
است بازیکنان شکایت کرده و کار را به مراجع قانونی بکشانند تا 
کمیته انضباطی فدراسیون بتواند حق این افراد را از تیم ها بگیرد.

پس از فیفادی ماه نوامبــر که با برگزاری دو بازی نخســت مقدماتی جام 
جهانی در آسیا و چند قاره دیگر همراه بود، فیفا رنکینگ خود را به روز رسانی 
کرد و مشخص شد دو جایگاه نخست همچنان در اختیار آرژانتین و فرانسه 
است. این در شرایطی است که انگلیس توانسته به رتبه سوم برسد و جای 
برزیل را بگیرد. همچنین تیم هلند یک رتبه صعود کرده و به جایگاه ششم 
رسیده است. در بین ۲۰ تیم برتر دنیا نام یک تیم آسیایی به چشم می خورد. 
ژاپن با نتایج درخشان در جام جهانی و پس از آن حالا به رتبه هفدهم صعود 
کرده و در یک قدمی تیم آلمان قرار دارد و هیچ بعید نیســت تا پایان جام 
ملت ها، مانشافت را پشــت ســر بگذارد. تیم ملی ایران هم با توقف مقابل 
ازبکستان امتیاز منفی گرفته اما همچنان تیم ۲۱ جهان محسوب می شود. 
این برای سومین ماه متوالی است که ایران در جایگاه بیست و یکم قرار دارد 
و با حاشیه امنیت مناسب نسبت به اوکراین و کره جنوبی، به نظر می رسد 
همچنان ایران در این جایگاه باقی خواهد ماند. کره جنوبی و اســترالیا دو 

تیم دیگر آسیایی که در بین ۵۰ تیم برتر دنیا قرار دارند، جایگاه ۲۳ و ۲۵ 
را به دست آوردند. عربستان و قطر هم این ماه صعود کردند و در رتبه ۵6 و 
۵۸ قرار گرفته اند. نکته جالب اینکه عراق بالاتر از امارات قدرت ششم آسیا 

محسوب می شود و ازبکستان، عمان و چین در رده های بعدی هستند.
گفتنی است مهدی محمد نبی نایب رئیس اول فدراسیون فوتبال و مدیر تیم 
ملی فوتبال، در مورد آخرین وضعیت برگزاری بازی های دوستانه تیم ملی 
پیش از جام ملت های آسیا گفت: »بازیکنان از ۱۱ یا ۱۲ دی به اردوی تیم 
ملی می آیند. ۱۹ دی پشت درهای بسته با تیم ملی اندونزی در قطر، یک 
بازی تدارکاتی برگزارمی کنیم . درصدد هستیم در صورت امکان قبل از اعزام 
به قطر یک بازی تدارکاتی در تهران داشته باشیم که هنوز قطعی نیست.«

او درمورد سفر اخیر خود با مهدی خراطی و سعید الهویی به قطر نیز عنوان 
کرد: »نشستی را با منصور، مسئول ســتاد برگزاری مسابقات جام ملت ها 

داشتیم و در کنارش از محل اقامت و تمرین تیم ملی بازدید کردیم.

شــرایط نه چندان مطلوب ورزشگاه آزادی در 
چند ماه گذشــته و خرابی سکوهای این استادیوم 
۵۰ساله در آستانه لیگ قهرمانان آسیا، موضوعی 
بود که حاشــیه های زیادی را در پی داشت. پس 
از این اتفاق ها، دکتر ســیدابراهیم رئیسی، رئیس 
جمهور کشورمان، روز بیستم شهریور و در مراسم 
تقدیر از قهرمانان و مدال آوران ورزش ایران گفت: 
»با ایجاد یک ورزشــگاه جامع و آبرومند در تهران 
که در شأن قهرمانان ما و میزبانی بین المللی باشد 
به رغم هزینه های بالا کامــلًا موافقم. این مخارج، 
هزینه نیست و ســرمایه گذاری محسوب می شود 
و ســاخت آن ضرورت دارد. من مأموریت آن را به 
وزارت ورزش  و جوانان  آقای هاشــمی می سپارم. 
ایــن کار باید در کنار تکمیل پروژه های نیمه تمام 
پیگیری شــود.« در ادامه و در پایان جلسه هیأت 
دولت در پنجم مهر، کیومرث هاشمی وزیر ورزش 
و جوانان از دستور رئیس جمهور برای ساخت یک 
ورزشــگاه مناســب در تهران و از شروع مقدمات 
مطالعاتی و جایابی محل احداث این ورزشگاه خبر 
داد. پیگیری های ســاخت ورزشگاه جدید به این 
ختم شد که شــانزدهم آبان، تفاهمنامه همکاری 
بین شرکت توسعه و نگهداری اماکن ورزشی ایران 
و شرکت چینی IPPR در زمینه مشاوره در طراحی 
و ساخت مجموعه ورزشی و فرهنگی در تهران به 

امضای طرفین رسید.
 جزئیات ساخت ورزشگاه جدید

امــا در حالی کــه مراحل تجهیز و نوســازی 
سکوهای ورزشگاه آزادی برای دومین سال متوالی 
ادامه دارد، مهیار عســگریان رئیس شرکت توسعه 

و تجهیز از جزئیات طرح این شرکت برای ساخت 
»شهر فرهنگی و ورزشی« پایتخت پرده برداشته تا 
مشخص شود مسئولان قصد دارند یکی از بزرگترین 
پروژه های ورزشی جهان را استارت بزنند. براساس 
اعلام عســگریان، شــهر فرهنگی و ورزشی دو فاز 
خواهد داشت که در فاز نخست یک استادیوم فوتبال 
و یک سالن چند منظوره ساخته خواهد شد و در فاز 
دوم بخش های دیگر تکمیل می شود. اما نکته جالب 
در این مورد، ظرفیت ســاخت این استادیوم است 
که آن را تبدیل به یکی از بزرگترین ورزشگاه های 
جهان و بزرگترین استادیوم فوتبال دنیا می کند؛ چرا 
که مسئولان ایران قصد دارند ۱۲۰ هزار صندلی در 
این ورزشگاه قرار بدهند. عسگریان در این خصوص 
گفت: »طراحی شهر فرهنگی و ورزشی جدیدمان 
در یک فاز اســت اما اجرا در دو فاز اســت. در فاز 
یک، حداقل چیزی که مطالبه مردم است و ما در 
آن لحاظ کردیم، یک استادیوم فوتبال تا ۱۲۰ هزار 

نفر و یک سالن با گنجایش ۲۲ هزار نفر است.«
 بزرگترین ورزشگاه در هند و کره شمالی

بزرگترین اســتادیوم کنونی دنیا در هند واقع 
شــده که ۱۳۴ هزار صندلی در خود دارد و البته 
تنها برای ورزش کریکت اســتفاده می شود و برای 
فوتبال نیســت. پرظرفیت ترین استادیوم فوتبال 
جهان »رونگرادو« در پیونگ یانگ کره شمالی است 
که سال ۱۹۸۹ افتتاح شد و ۱۱۴ هزار صندلی دارد. 
البته استادیوم پایتخت کره شمالی باوجود ظرفیت 
بسیار بالا، چمن طبیعی ندارد و با چمن مصنوعی 
کار خود را ادامه می دهد. جالب اینکه بعداً در نوامبر 
۲۰۲۲ تأیید شــد که ورزشگاه تا ۱۵۰ هزار نفری 

شدن قابل ارتقا است اما در نهایت گنجایش ۱۱۴ 
هزار نفری برای این اســتادیوم عظیم تأیید شده 
اســت. حالا اگرچه هنوز کلنگ ورزشــگاه جنوب 
پایتخــت ایران به زمین نخورده اما در صورتی که 
این اســتادیوم ۱۲۰ هزار نفری ساخته شود، ایران 
صاحب یک رکورد جالب از نظر گنجایش استادیوم 
خواهد بود، هرچند که مشخص نیست امکانات و 
تجهیزات این ورزشــگاه به چه شکلی خواهد بود. 
البته اســتادیوم آزادی نیــز در دهه های ۱۳6۰، 
۱۳۷۰ و حتی اوایل ۱۳۸۰ به عنوان استادیوم صد 
و بیست هزار نفری شناخته می شد اما در نهایت با 
بررسی دقیق و صندلی گذاری طبقه دوم مشخص 
شد که این ورزشگاه تنها پذیرای ۷۸۴۰۰ تماشاگر 
خواهد بود و حالا هم که با تخریب سکوهای قسمت 
غربی تنها ۴۵ هزار تماشاگر می توانند در ورزشگاه 

حضور داشته باشند.
بدهی میلیاردی سرخابی ها به ورزشگاه آزادی

عسگریان در مورد میزان بدهی های پرسپولیس و 
استقلال و فدراسیون های ورزشی به شرکت توسعه 
و نگهداری اماکن ورزشی، گفت: »این ۲ باشگاه و 
فدراسیون  ها چیزی بالغ بر ۲۵۰ میلیارد تومان از 
باب نگهــداری اماکن بدهی دارند. البته این مبلغ 
هم ســنواتی بوده و از سال ۹۲ شروع می شود. اگر 
بخواهید به روز در نظر بگیرید، مبلغ بسیار بزرگی 
به حساب می آید.« او درخصوص هزینه اجاره هر 
بــازی، اعلام کرد: »ملاک ما برای هزینه نگهداری 
یا اجاره، کارشناسی مرکز کانون قوه قضائیه است. 
برای هر بازی  فوتبــال هزینه اجاره ۵۲۰ میلیون 

تومان است.«

عسگریان در مورد 
میزان بدهی های 
پرسپولیس 
و استقلال و 
فدراسیون های 
ورزشی به 
شرکت توسعه و 
نگهداری اماکن 
ورزشی، گفت: 
»این 2 باشگاه 
و فدراسیون  ها 
چیزی بالغ بر 2۵0 
میلیارد تومان از 
باب نگهداری اماکن 
بدهی دارند.

بزرگترین استادیوم جهان در تهران

تیم ملی امتیاز منفی گرفت اما جایگاهش تکان نخورد
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ابوالفضل حسین زاده 

شانه های نحیف کوله های سنگینشانه های نحیف کوله های سنگین

حسین بابویی، مدیرکل دفتر تربیت بدنی و فعالیت های ورزشی 
وزارت آموزش و پرورش، درباره وزن اســتاندارد کوله پشــتی 
دانش آموزان گفــت: بعضی اوقات می بینیم کــه دانش آموزان 
ابتدایی تمام کتاب های درســی خود را به مدرســه می برند در 
حالی که مطابق برنامه درســی باید کتاب هایشان را داخل کیف 
بگذارند، در غیر این صورت حجم ســنگین کوله پشــتی برای 

دانش آموزان که هنوز جسم نحیفی دارند بسیار دشوار است.
آموزش و پرورش سال گذشته تحقیقاتی درباره وزن استاندارد 
کوله پشــتی انجام داد. بابویی با اشــاره به ایــن موضوع گفت: 
نتایج این تحقیقات هنوز هم مبنای کار اســت. این طور نیست 
که آموزش و پــرورش بگویــد دانش آموزان همــه کتاب های 
درســی خود و دفترهــا را با خود همراه داشــته باشــند. اینها 
چهارچوب هایی هســتند که در برخی از مدارس خلاف آن رخ 
می دهد اما با توجه به برنامه درســی و تکلیفی که دانش آموزان 
دارند حتماً تکلیف می کنیم که دانش آموزان نباید کوله پشــتی 
ســنگینی حمل کنند و وزن کوله باید متناسب با سن و وزن آنها 
باشــد.وی تأکید کرد: اســتاندارد وزن کیف مدرسه متناسب با 
ســن دانش آموزان تفاوت دارد. مثلًا در سنین ابتدایی وزن کوله 
پشتی طبیعتاً باید کـــــــــــــمتر از وزن کیف دانش آموزان 

دبیرستـــــــانی باشد.
مدیرکل دفتر تربیت بدنی و فعالیت های ورزشی وزارت آموزش 
و پرورش درباره اینکه دانش آموزان نباید تمام کتاب های درسی 
را هر روز با خــود حمل کنند گفت: این کار غیرقانونی اســت و 
آموزش و پــرورش واقعاً نمی خواهد ایــن کار را انجام دهد. اگر 
جایی این الزام انجام شود اصلًا کار درستی نیست و همکاران ما 
باید دقت لازم را داشته باشــند تا دانش آموزان فقط کتاب های 
درسی مختص همان روز به مدرســه بیاورند و بار سنگین کوله 

پشتی را متحمل نشوند.
بابویی در پاســخ به این ســؤال که معایب کوله پشتی سنگین 
چیســت؟ گفت: دانش آموزان بویژه در مقطــع ابتدایی از آنجا 
که هنوز در ســن رشد هســتند صفحات رشــد آنها همچنان 
انعطاف پذیر است، بنابراین اگر بار ســنگین روی ستون فقرات 
آنها بیاید موجب بد فرمی ســتون فقرات و سایر اعضای بدن آنها 
خواهد شد. تغییر شکل بدن آســیب هایی را در حال و آینده به 

شکل جدی برای دانش آموز در پی دارد.
وزن کوله پشــتی دانش آموزان ابتدایی نباید بیشتر از ۱۵ درصد 

وزن آنها باشد
کوله پشــتی های اســتاندارد عموماً دارای بند سوم است که به 

کمر دانش آموز بسته می شود.
احمد مؤذن زاده، رئیس انجمــن فیزیوتراپی ایران، در گفت وگو 
با »ایران« درباره ویژگی های کوله پشــتی اســتاندارد و عواقب 
کوله پشــتی های ســنگین بــر دوش دانش آمــوزان گفت: در 
میان انواع و اقســام کیف هایی که کودکان، نوجوانان و جوانان 
می توانند اســتفاده کنند، کوله پشتی مناسب ترین وسیله است. 
به این دلیل که وزن کوله پشــتی بین دو بند تقســیم می شود 
و در برخی از کوله پشــتی های اســتاندارد یک بند ســومی هم 
وجود دارد که آن بند به کمر وصل می شــود و وزن کوله پشتی 
به سه قســمت تقسیم شود. این مسأله بســیار کمک می کند تا 
تقسیم غیر متوازن وزن کوله پشتی روی شانه ها و ستون فقرات 
دانش آمــوزان و کودکان اتفاق نیفتــد. بنابراین در درجه اول ما 

استفاده از کوله پشتی را توصیه می کنیم.
مؤذن زاده تأکید کرد: همچنین بندهای کوله پشــتی باید نسبتاً 
پهن بوده و باریک نباشــد و بند قســمت فوقانی باید به نحوی 
سفت شود، سپس قسمت فوقانی کوله پشتی هم ردیف شانه ها 
قرار گیرد. از نظر میزان وزن در کودکان در ســنین پایین در حد 
ابتدایی توصیه ما این است که وزن کوله پشتی از ۱۵ درصد وزن 
دانش آموز بیشتر نباشد و در ســنین نوجوانی و دبیرستان وزن 

کوله پشتی نباید بیشتر از ۲۰ درصد وزن نوجوانان باشد.
قطعاً کوله پشــتی های سنگین عواقب بســیار زیادی بر فیزیک 

دانش آمــوزان خواهند گذاشــت. وی در این بــاره توضیح داد: 
اشکال اســتفاده از کوله پشتی های ســنگین تر برای کودکان 
و نوجوانان، فشــار بسیار زیاد بر ســتون فقرات است. همچنین 
امــکان دارد در بلند مدت مشــکلاتی هــم روی بافت عضلانی 
ســتون فقرات کمر ایجاد کنــد. توصیه ما این اســت که حتماً 
والدین میــزان و محتویات کوله پشــتی بچه هــا را چک کنند 
زیرا بســیاری از لوازمی که در کوله پشتی بچه ها حمل می شود 

ضروری نیست.
میزان وزن زیاد کوله پشــتی حتمــاً باید کاهش پیــدا کند تا 
فرزندان ما نیاز نداشته باشند هر روز با وزن کوله پشتی سنگین 
به مدرســه بروند. رئیس انجمن فیزیوتراپی ایــران با تأکید بر 
ایــن موضوع گفــت: در زمان هایی که کوله پشــتی دانش آموز 
نســبتاً پر اســت نباید بیش از ۳۰ دقیقه آن را حمل کند. پس 
بایــد دانش آموز هــر یک ربع کوله پشــتی را زمیــن بگذارد تا 
فشــار کمتری به او تحمیل شــود. به هر حال حمل کوله پشتی 
دانش آموز نباید بیشــتر از نیم ساعت باشــد. این موارد همراه با 
توصیه هایی که اشــاره شــد از نظر نحوه ارگونومیک بودن کوله 

پشتی باید رعایت شود.
مؤذن زاده گفت: بعضاً دیده می شــود برخــی دانش آموزان بند 
کوله پشــتی را شــل می بندند و کوله پشــتی از دانش آموز یا 
کودک فاصله دارد و لق می خورد، این حالت به هیچ وجه توصیه 

نمی شود.
وی در پاســخ به این ســؤال که ســنگینی کوله پشــتی چقدر 
می تواند فرم بدن دانش آموز و اســکلت بدنــی او را تغییر دهد، 
گفت: اولاً برخــی از اوقات دانش آموزان فقــط از یک بند کوله 
پشتی اســتفاده می کنند. دانش آموزان به هیچ وجه نباید فقط 
از یک بند کوله پشــتی اســتفاده کنند و بهتر است حتماً هر دو 
بند آن را روی شانه بگذارند. زیرا اســتفاده از تنها یک بند کوله 
پشتی فشار نامتقارن بر شانه دانش آموز وارد می کند و مشکلات 
متعــددی در پی خواهد داشــت. اما اگر از هر دو بند اســتفاده 
می کننــد حتماً باید این بندها تنظیم شــده و بــه بدن نزدیک 

شوند.
رئیس انجمــن فیزیوتراپی ایران افزود: اگــر دانش آموز از کوله 
پشتی ســنگین یعنی بیش از یک پنجم وزن بدن خود استفاده 
کند، میزان فشاری که به ستون فقرات و به عضلات وارد می کند 
بســیار زیاد خواهد بود و به مرور ممکن اســت موجب کمر درد 
شــود. از آنجا که کوله پشــتی یک مقدار فرد را به جلو متمایل 
می کند ممکن اســت باعث افزایش قوز پشت هم بشود. بنابراین 
هم استفاده از کوله پشتی باید در وزن مناسب صورت بگیرد هم 
باید بندهای کوله پشــتی پهن باشــد و بخوبی روی بدن تنظیم 
شود. آن بند سوم هم از نظر اســتاندارد مناسب تر است. حداقل 

باید از دو بند کوله پشتی استفاده شود.
وی در پاسخ به این سؤال که چقدر از دانش آموزانی که به دلیل 
همین مســأله دچار مشکل شده اند به شــما مراجعه کرده اند، 
گفت: این مســأله بخصوص در پســر بچه ها فراوان اســت. در 
ســنین نوجوانی یک بیماری به نام شــوئرمان وجود دارد که 
این مریضی به نوعی باعث افزایش قوزِ پشــت می شــود. یکی 
از دلایل گوژپشــتی اســتفاده از کوله پشــتی های نامتوازن، 
نامتقارن و غیر اســتاندارد اســت. در همه آن مواردی که من 
درباره کوله پشــتی توضیح دادم حتماً باید توســط معلمان و 
والدین محترم، وزن چک شــود تا فرد کوله را به نحو مناســب 
اســتفاده کند.این فرهنگ در کشور ما که دانش آموز باید همه 
وســایل را با خود به مدرسه ببرد و بیاورد غلط است. مؤذن زاده 
در این باره گفت: مدارس می توانند شــلف ها و کمدهایی مانند 
باشــگاه های ورزشــی یا ادارات در نظر بگیرند تا وســایلی که 
دانش آموزان به طور مرتب اســتفاده می کننــد در داخل آنها 
قرار دهند و لازم نباشــد آن را هر روز با خــود حمل کنند. در 
هر حال بررســی مکرر محتویات کوله توســط خود دانش آموز 
و والدیــن و جلوگیری از حمل وســایل غیرضــروری یکی از 

مسائلی است که ما آن را توصیه می کنیم.
موذن زاده رئیس انجمن فیزیوتراپی ایران در پاسخ به این سؤال 
که امروزه فیزیک و اســتخوان بندی دانش آموزان چقدر متأثر از 
تغییر در سبک زندگی و عدم تحرک  بوده است، گفت: در دوران 
کرونا بحــث قرنطینه پیش آمد و فرزندان ما از فضای مدرســه، 
باشــگاه، کوچه و خیابان، به محیط منزل منتقل شــدند. در آن 
دوران کلاس هــای درس به منزل آمــد و آموزش های حضوری 
به آموزش های مجازی تبدیل شــد. لاجرم ایــن محدودیت ها 
مشــکلاتی برای افراد ایجاد کرد که یکی از این مشــکلات فقر 

حرکتی بود.

در ســیاهی ابتدای مستند نوشــته ای نقش می بندد: »ملتی که گذشــته خود را نمی داند، 
اکنونــی مبهم و آینده ای پنهان در مه خواهد داشــت.« و بعد یادآور می شــود که این فیلم 
آرشیوی ازجنگ اعراب و اسرائیل در سال ۱۹۴۸ را نشان می دهد که پیش از این دیده نشده 
اســت و بعدتر هم جملاتی درباره واقعیت های تاریخی که منتهی می شود به این دوگانه که: 

»اسرائیلی ها آن را جنگ استقلال و فلسطینی ها ]روز[ نکبت می نامند.«
در ادامه فیلم می رود سراغ یک مرد و سه زن سالخورده که به عبری از روزهایی می گویند که 
به روستای طنطوره در ساحل مدیترانه در فلسطین آمدند؛ روزهایی که از آن فقط خاطرات 
خوبــش را به یاد دارند و دیگر خاطرات بدش را به یاد نمی آورند یا نمی خواهند به یاد بیاورند! 
و دیگر مصاحبه شونده ها عمدتاً سربازان جوخه الکساندرونی هستند که در آن سال و در آن 
روستا جنگیده اند، آنها آن وقایع را به وجود آورده اند، فاجعه کشتار! به قول یکی شان که سبیل 
پک و پهنی دارد و در جواب آلون شــوارتز، مستندســاز که پرسید دراین باره با زنت صحبت 
کرده ای، گفت: »چه بگویــم؟ بگویم که قاتلم؟« و البته این را بــا پوزخند گفت، بدون هیچ 

حس تأسفی.
تدی کاتز ۲۰ ســال پیش به عنوان پایان نامه کارشناسی ارشد خود سراغ شاهدان و عاملان 
ماجرا را گرفته و همه چیز را از ایشــان پرسیده و حالا شوراتز آمده سراغ او تا دوباره بپرسد که 
در آن سال ها چه شد، او چه شــنید، چرا به اتهام افترا به دادگاه رفت و در دادگاه چه گذشت 
و ســؤال بنیادی تر اینکه اساساً در طنطوره سال ۱۹۴۸ چه رخداد که حتی یادآوری آن مایه 

خجالت و کتمان است؟
مسأله خاطرات اســت! اینکه بخواهند یا نخواهند به یاد آوردند که در آن روز ۲۳ ماه مه،  پس 
از اینکه از چند جناح به آن روستای کوچک ساحلی حمله کردند و باقی مردانی که در میدان 
نبرد نمرده بودند را یکجا جمع کرده و همه را کشته اند! نه اینکه فراموش کرده باشند، نه! حال 
بعداز هفتاد و چند ســال هم به یاد دارند که چه شــده ولی اگر بپذیرند در آن سال مستقیم 
با تپانچه به ســر همه اسیران جنگی نشانه رفته و شــلیک کرده اند، پس چه فرقی بین آنها و 

نازی  هاست؟
از آن طرف بازماندگان خیلی خوب به خاطر دارند که بر ساکنان طنطوره چه گذشت! روزی 
که مردها را از زن ها و بچه ها جدا کردند، همه را کشتند، چیزی حدود ۲۸۰ مرد که با شلیک 
مستقیم گلوله یا شــعله های آتش مردند و بعد در یک چاله دفن شدند و این کاری بود که به 
قول خودشــان »اخلاق مدارترین ارتش دنیا« انجام داده اســت و البته سال بعد همان گور 

دسته جمعی را هم حفاری کرده و همه مدارک را از بین بردند.
طنطوره فقط یکی از صدها روســتایی اســت که در ۱۹۴۸ اشغال و نابود شد و حکومت های 
آن رژیم پیوســته و پیوسته هر سند و شاهدی که دراین باره صحبت کرده را به طور نظام مند 

سانسور کرده اند و تاریخ را آنطور که بن گوریون خواسته نوشته اند.

نتانیاهو از آنجا که اگر دســتاوردی ملموس نداشته باشد، پس از آتش بس، دادگاهی خواهد 
شد، باید بتواند به وعده خودش یعنی نابود کردن حماس دست پیدا کند.

این مهم هم به راحتی شــدنی نیست، لذا وی در تلاش است تا حداقل با به دست آوردن یکی 
دو موفقیت ظاهری، هم آینده خودش را بخرد و هم در مذاکرات تبادل اسرا، راهی برای کمتر 
امتیاز دادن داشته باشــد. از همین رو، هم به دنبال »زدن سران حماس« است که این روزها 
اسم یحیی سنوار مطرح شده و هم دنبال آن است که بتواند »نیمه شمالی غزه را جدا کند« و 
از آنجا که از جمعیت حدوداً یک میلیون نفری این بخش هنوز نیمی  باقی مانده اند، به صورت 

دیوانه وار در حال کشتار مردم در این بخش است تا مجبور به مهاجرت به جنوب شوند.
گرچه توانسته دستاوردهایی هم داشته باشد و از رســیدن به جاده محوری شمال-جنوب 
صلاح الدین خبر می رســد ولی هنوز تسلط کافی بر آن ندارد و طبق اخبار بیش از 6۰ تانک و 
سرباز خود را از دست داده است. از همین رو روزهای آینده برای حماس و غزه سرنوشت ساز 
است. هر چه زدن وحشیانه  بیمارستان یا تهدید شیمیایی بیشتر شود، نشانه استیصال نظامی 

رژیم است.
از آنجــا که فعلًا حماس از کســی کمک نظامی نخواســته، برخی ایده هــا را برای کمک به 

ایستادگی مردم غزه و نیز انزوای رژیم تقدیم می کنم:
تحریم همه جانبه رژیم:

همان بلایی که غربی ها به اسم جنایت جنگی سر روسیه آوردند، باید سر رژیم بیاید. المپیک 
و تحولات بعدی بدون رژیم باید باشــد. در کنار رسانه کار حقوقی هم می طلبد؛ خصوصاً این 

تهدید حمله اتمی را نباید هرگز رها کرد.
مطالبه اقدام عملی:

کشورها به خوبی محکوم کرده اند ولی باید سطح مسأله را حتماً به اقدام عملی کشاند. ملت ها 
آماده مطالبه اند. امثال بیانیه اتحادیه علما و فتوای لزوم دخالت نظامی کشــورهای اسلامی 

خیلی جای کار دارد...
جنبش بازسازی غزه:

امت اسلامی باید از حالا متکفل ساخت کل  غزه شود البته نه در حد شعار، بلکه با جمع آوری 
کمک مشترک جدی و اعلام یک هدف مشخص برای ساخت به تعداد همه خیریه ها و اصناف 

و...
تقویت موج تحریم اقتصادی:

تحریم اقتصادی رژیم و امریکا در لایه مردمی جهان گرفته و باید تقویت شود. تحریم نفتی را 
هم باید کمپین کرد و جلوی کشتی ها را گرفت.

آن روز 23 مه به خصوص

برنامه نهایی رژیم چیست و ما 
چه می توانیم بکنیم؟


